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Carlos Manzano

R
aúl Almagro desapareció en Olesa de Montse-
rral el 8 de abril de 2014. Casi seis años han 
pasado ya desde su desaparición sin ninguna 
razón aparente. El hombre, de 35 años, era 

oriundo de este municipio del Baix Llobregat Norte 
y, según indica la ficha de InterSOS, vivía como in-
digente por sus calles. Muchas veces, remarcan desde 
la entidad que se encarga de ayudar en la búsqueda de 
desaparecidos, no se escoge la condición de persona 
que vive en la calle, sino que es causa o consecuencia 
de una enfermedad o un desapego social que rompe 
las normas establecidas.

El joven desparecido tenía los ojos marrones, pelo 
castaño, constitución delgada y atlética. Almagro ha-
bía tenido problemas de adicción a diferentes sustan-
cias. En el momento de la desaparición, el joven de 35 
años no portaba ni documentación ni teléfono móvil 
por lo que su posible identificación podría ser compli-
cada. Durante la investigación del caso no se encontró 
rastro alguno del hombre ni en Olesa de Montserrat ni 
en los alrededores del municipio.

Casi seis años después, según fuentes de los Mos-
sos d’Esquadra consultadas por El Llobregat, no hay 
ninguna novedad sobre el caso ni nuevas pistas sobre 

Dos mil días desaparecido en Olesa
Raúl Almagro desapareció en abril del 
año 2014 sin dejar huella ni pistas

La investigación del caso no ha arrojado 
ninguna evidencia clara 

Actualmente hay 12.300 denuncias activas
por desapariciones sin causa aparente

A RAÚL ALMAGRO SE LE PERDIÓ LA PISTA EN LAS CALLES DE OLESA | ARCHIVO I INTERSOS

la ausencia de Raul Alma-
gro. La oficina del Depar-
tament d’Interior sobre 
personas desaparecidas 
mantiene el caso abierto, 
como muchos otros cente-
nares o miles en Cataluña, 
a la espera de poder hallar 
un indicio que lleve a en-
contrar a esa persona. En 
el caso de Almagro, como 
apuntan fuentes de la po-
licía catalana, no se prevé 
que haya ningún avance 
en los próximos meses, 
no obstante. Nadie sabe 
cómo desapareció, si fue 
intencionado, si alguien 
intervino de por medio o 
si simplemente decidió 
irse por voluntad propia. 
Lo que está claro es que 
nadie ha vuelto a ver al jo-
ven desde el mes abril de 
aquel 2014, cuando desa-

pareció por las calles de Olesa de Montserrat.    

Desaparecidos sin causa aparente en España
Raúl Almagro es uno de los más de 10.000 desapare-
cidos en España sin causa aparente desde que se tie-
nen registros. Las últimas cifras, de 31 de diciembre 
de 2018, registradas en la base de datos PDyRH, reve-
lan que hay un total de 12.330 denuncias activas sobre 
personas desaparecidas en todo el país. Por nacionali-
dades que denuncian desapariciones, las personas con 
nacionalidad marroquí representan el 50%, seguidas 
por las de españoles, guineanos, argelinos, malienses 
y marfileños. 

No obstante, las desapariciones no suelen estar 
correctamente contabilizadas. Muchas son las voces 
que piden al Ministerio del Interior que registre las 
personas desaparecidas antes del año 2010. Sin ir más 
lejos, en esa lista de personas no se encuentra Cristina 
Bergua, la chica desaparecida sin causa aparente en 
Cornellà en 1997. Una figura clave de la lucha por 
lograr que se pusiera en funcionamiento el Centro Na-
cional de Desaparecidos en España y se decretara el 9 
de marzo –día de la desaparición de Cristina- como el 
Día Nacional de las Personas Desaparecidas Sin Cau-
sa Aparente, fruto del trabajo y el tesón de sus padres, 
Juan y Luisa, que han batallado el caso de la desapa-
rición de su hija con la experanza de encontrar alguna 
pista que diera con el paradero de Cristina. III

T
enía 35 años cuando desapareció sin rastro. 
Raúl Almagro vivía en Olesa de Montserrat y 
desde el ocho de abril del año 2014 no se ha 
vuelto a saber nada más de él. La investiga-

ción no arrojó ninguna evidencia clara y a día de hoy 
no hay ninguna novedad con respecto a esta  arque-
típica desaparición sin rastro. Desde el año 2010, se 
han contabilizado en España más de 10.000 casos 
de este tipo.

En el momento de 
la desaparición, 

Almagro no llevaría ni 
documentación ni móvil

L’APUNT

 Cataluña es, después de Andalucía, la autonomía 
que más denuncias activas por desapariciones 
registra, con un total de 547. Aunque en el caso 
catalán hay que destacar que el departamento de 
Interior de la Generalitat de Cataluña creó hace 
unos años una sección en los Mossos d’Esquadra 
para la atención a personas desaparecidos, y 
pasó así a ser la primera comunidad autónoma 
en tratar los casos de manera individualizada y 
personalizada, vía correo electrónico, teléfono o 
presencialmente. 

Pioneros en la 
investigación
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P
or lo visto nos ha salido un año 2020 irreve-
rente y obstinado, con ganas de correr de-
masiado. Estamos en febrero y parece que 
ha pasado una eternidad desde que nos pro-

metiésemos a nosotros mismos en Noche Vieja co-
sas que sabíamos imposibles. Tenemos un Govern 
roto y sin fecha para nuevas elecciones, un Gobier-
no con un ojo en el Parlament y otro pendiente de 
buscar alianzas para sus presupuestos, a una Gran 
Bretaña zarpando de vuelta hacia una isla de la que 
parece que nunca quiso salir y, para más inri, a un 
virus asiático recordándonos las consecuencias de 
vivir en un mundo globalizado.

El mundo parece acabarse, frente al ‘dolce far 
niente’ de esta comarca ‘chill out’ del Baix Llobre-
gat, más bien conocida como ‘De las mayorías’. 
Mas nuestro Hobbiton particular, lejos de ser una 
zona de confort ajena a las tensiones políticas ca-
talanas, españolas e internacionales, es un terri-
torio que permanece en un estado de alerta felina 
por todos los desafíos que amenazan la estabilidad 
global. Nuestros Frodos y Gandalfs particulares, 
infatigables regidores y alcaldes vigilantes de las 
desigualdades desde las atalayas de nuestros ayun-
tamientos, divisan los peligros que se ciernen desde 
los Mordors de turno sobre nosotros, pobres hob-
bits, y, con su gestión y trabajo inasequibles al des-
ánimo, nos protegen como leonas a sus cachorros. 

Y nosotros, aldeanos ingratos, dudamos aún y 

así de la cuantía de su retribución, que se ganan euro 
a euro y moción a moción en los numerosos Plenos 
y comisiones a los que han de dedicar largas horas 
de su valioso tiempo de paladines de la justicia so-
cial. En ocasiones incluso hasta rivalizan para poder 
asistir a cuantas más comisiones y sesiones de tra-
bajo en pro de los aldeanos. Ejemplo de ello es la 
moción de censura interruptus al ritmo del Fucking 
money man de Rosalía a la que acabamos de asistir 
en Sant Esteve.

Se les ha girado trabajo últimamente, con los 
efectos del último vendaval que, lejos de hacer ho-
nor a su nombre, ha traído la desgracia a nuestras 
playas, que ha hecho casi desaparecer; a nuestros 
campos, que ha anegado hasta destruir una parte im-
portante de la cosecha, mientras que muchos veci-
nos han sufrido los rigores de atreverse a vivir en el 
campo, rodeados de verde y fuera de nuestras acoge-
doras urbes, donde tan bien estamos los unos com-
primidos contra los otros. Y encima algunos de ellos 
se atreven a quejarse por volver a sus años mozos de 
boy scout y quedarse sin luz en su casa durante días 
o porque el árbol de Un monstruo viene a verme se 
abalance literalmente sobre sus puertas tras el paso 
de una borrasquita, oiga. ¡Siéntanse afortunados! 
Que es tiempo de Carnaval, de jolgorio y alegría y 
de crítica sana. Como lo son estas líneas chirigoteras 
que han intentado dibujarle a usted, querido lector, 
una sonrisa en medio de la tempestad. III

CREDENCIALS

LA EFEMÉRIDE DEL MES: 7 de febrero de 1928

el llobregat
La pròxima edició de

sortirà el 6 de març, 
com sempre, el primer 
divendres de mes amb

El 7 de febrero se cumplen 
92 años del primer vuelo 
destinado al transporte 
postal entre El Prat y Ma-
drid. En diciembre de ese 
mismo año 1928, además, 
la compañía Iberia-Aérea 
inauguraba su primer vue-
lo comercial. Un trimotor 
Rohrbach Band despegó 
del Aeropuerto de El Prat 
con destino a Madrid, que 
supuso el inicio de la avia-
ción comercial en España. 
En la imagen, un correo 
postal de Lufthansa entre 
Barcelona y Berlín en los 
años 30. 
Fuente: Fundación Enaire
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Francisco J. Rodríguez

E
n el Baix Llobregat, tan solo 10 kilómetros sepa-
ran hogares que viven con poco más de 17.000 
euros al año de otros que ingresan, como poco, 
90.000 anualmente. En el extremo inferior del 

ránking encontramos el sur de Sant Cosme, en El Prat, en 
donde las familias sobreviven con 17.053 euros al año, 
mientras que el liderazgo de las rentas lo codician tres 
zonas: Gavà Mar, los alrededores del Hospital de Sant 
Joan de Déu de Esplugues en Ciutat Diagonal y la parte 
de Bellamar del ámbito de Can Vinyes, en Castelldefels. 

Según datos publicados por primera vez por el Ins-
tituto Nacional de Estadística (INE), en estas tres zonas 
de la comarca la renta media por hogar es como míni-
mo de 90.000 euros. Y decimos como mínimo porque la 
confidencialidad del secreto estadístico esconde la cifra 
real, que puede ser muy superior. Reservas para con los 
barrios más pudientes que no parecen corresponder a los 
más desfavorecidos, señalados en rojo en un mapa de 
desigualdades que, lejos de reducirse tras la pregonada 
recuperación post crisis, van a más. Sin ir más lejos, la 
renta del 20% de las personas más ricas de la metrópolis 
quintuplica la del 20% más pobre, según alerta un estu-
dio reciente de la Fundació Catalunya Europa. 

Las cifras comarcales 
Los datos publicados por el INE corresponden al año 
2016 y hacen referencia a toda una serie de indicadores, 
desde las ya mencionadas rentas media por persona y por 
hogar hasta el origen de los ingresos de las familias. La 
información está dividida por municipios, distritos y sec-
ciones censales, por lo que es posible comprobar fácil-
mente los datos casi calle a calle -consultar nuestra web 
www.elllobregat.com para encontrar información deta-
llada de cada distrito y sección censal de la comarca-. 

En el análisis global, la renta media comarcal por 
persona asciende a los 13.513 euros. Por debajo de este 
umbral se encuentran 17 municipios del territorio [ver 
mapa], lugares en donde, de media, sus ciudadanos no 
pasan el año con ingresos superiores. Es en la ciudad 
más grande del territorio, en L’Hospitalet, donde la me-
dia es más baja, con 10.637 euros por persona, en contra-
posición a Sant Just Desvern, que casi dobla el número 
con 19.979 euros. 

A la hora de hablar de la renta media comarcal por 
hogar la situación se iguala algo más. Dicha media es de 
37.523 euros de ingresos al año por hogar, y 15 localida-
des ofrecen cifras inferiores a esa cantidad. En este otro 
ránking repiten primer e último puesto L’Hospitalet y 

Solo 10 kilómetros separan los 
barrios más pobres de los más ricos

La parte sur de San Cosme tiene la renta 
media por hogar más baja de la comarca 

Gavà Mar, Bellamar, el norte de Esplugues 
y Sant Just son las zonas más acomodadas

17 municipios del Baix están por debajo 
de la renta media comarcal por persona

Pasa a la página 6  

RENTAS MEDIAS POR PERSONA Y HOGAR DE LOS MUNICIPIOS DE LA COMARCA
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  Viene de la página 4

Sant Just Desvern, siendo esta segunda la que cuenta con 
la renta media por hogar más alta del territorio -54.050 
euros- y la ciudad ribereña la que tiene el promedio más 
bajo, con 28.438 euros.

Si se estudian los datos a nivel de distritos y seccio-
nes censales las desigualdades entre zonas se hacen más 
evidentes. En el Baix Llobregat y L’Hospitalet hay cerca 
de 800 subdivisiones de este tipo, y de éstas casi 600 
están por debajo de la renta media comarcal por persona, 
que es de 13.513 euros. El panorama es similar a la hora 
de analizar las diferentes rentas medias por hogar del te-
rritorio, habiendo 618 secciones por debajo de ésta -que 
es de 37.523 euros-. 

¿Un norte y centro más acomodados? 
De los datos se puede extraer una conclusión global. Y es 
que la zona norte y partes del centro de la comarca pre-
sentan unas cifras mejores que las del sur, tanto a nivel 
de rentas por persona como por hogares. Existe, por tan-
to, una dicotomía entre zonas urbanas y rurales contraria 
a la de la tendencia estatal, que ofrece una España rural 
empobrecida en comparación con las zonas más urbani-
zadas. Sin embargo, a medida que se hace zoom sobre el 
mapa comarcal se detectan casos que hacen replantearse 
esa idea preconcebida. 

Uno de ellos es el barrio de Buenos Aires de Marto-
rell, que presenta la renta media por hogar y por persona 
más bajas del Baix Llobregat Norte, con 25.018 y 9.000 

euros, respectivamente -unas cifras que descienden a 
unos 8.500 euros en algunas calles de esta zona y partes 
del Camí del Fondo-. 

Siguiendo río abajo encontramos al barrio de Can 
Ros de Sant Vicenç dels Horts, que ofrece una renta 
media por hogar de 23.758 euros, también alejada del 
promedio comarcal y entre las más bajas de la comarca.

Y llegando al sur de la comarca encontramos a ciu-
dades como Cornellà o L’Hospitalet, cuyas secciones 
censales más pobres están a la cola comarcal. En el caso 
de L’Hospitalet destacan las diferencias entre un norte 
empobrecido, con zonas en las que a duras penas se su-
peran los 25.000 euros de renta media por hogar, y un 
Centro en el que se llegan a alcanzar los 38.600 euros. 

L’HOSPITALET Y CORNELLÀ LIDERAN EL RÁNKING DE LOS MUNICIPIOS CON MENOS RENTA MEDIA POR HOGAR Y PERSONA DEL TERRITORIO | ARCHIVO 
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Dos estudios recientes han puesto sobre la 
mesa la realidad del día a día de muchos 
ciudadanos del área metropolitana y del 
aumento de las desigualdades. Uno de 
ellos es la estadística metropolitana sobre 
condiciones de vida, elaborada por el Ins-
tituto de estudios regionales y metropolita-
nos de Barcelona (IERMB), que pone de 
manifiesto que los niveles de desigualdad 
en la distribución han variado muy poco. 
De hecho, uno de cada cinco habitantes 
de la metrópolis vive en riesgo de pobreza 
-unas 683.800 personas-. 

Por otro lado, la Fundació Catalunya 
Europa publicó otro informe sobre des-
igualdades en el área metropolitana casi de 
manera paralela, y en el que se indica que el 20% de la 
población más rica quintuplica la renta del 20% más po-
bre. Marc Tataret, uno de los autores del estudio, explica 
a El Llobregat que la brecha de las desigualdades no se 
ha reducido en los últimos años, durante la pregonada 
recuperación económica. 

Tataret lo achaca a la precariedad laboral, porque 
aunque actualmente haya más personas trabajando que 
hace una década, la calidad de los contratos no es la 
óptima. Con todo, la poca redistribución de la riqueza 
genera que haya zonas, como el Besòs y el Llobregat, 
que presenten índices preocupantes, mientras que otras, 
como la adyacente a Collserola, ofrezca mejores datos. 

El investigador recuerda que hay municipios que, al 

Más solidaridad entre los municipios de la 
metrópolis, la receta contra la desigualdad

EL TEMA

no tener industria ni tampoco albergar otras actividades 
de valor añadido, no cuentan con los mismos ingresos 
que otros que sí que tienen. Para revertir esta situación 
y reducir la brecha, proponen un mecanismo metro-
politano de redistribución de la riqueza y aboga por 
la solidaridad entre municipios. “Dejar de mirarse el 
ombligo”, lo resume Tataret. En este sentido, conside-
ra que el Área Metropolitana de Barcelona (AMB) ha 
de velar por evitar las desigualdades y conseguir más 
competencias para avanzar en esa senda. 

Coincide el presidente de la Federación de Aso-
ciaciones de Vecinos del Baix, Julián Carrasco, que 
considera necesario la existencia de un planteamiento 
metropolitano y dotar al AMB de más competencias 
para afrontar las desigualdades.

De hecho, es en esta ciudad donde se encuentra la segun-
da sección censal con menor renta media por hogar, la 
que corresponde a los Bloques de la Florida, con 17.847 
euros y entre el 6% más pobre a nivel nacional. En la ve-
cina Cornellà encontramos la tercera sección más pobre 
de la comarca, el eje formado por las calles Bugenvil·lea 
y Bruc, en Sant Ildefons. De aquí para arriba en el rán-
king de los más pobres casi todas las zonas pertenecen a 
estas dos ciudades, y tan solo se cuelan Camps Blancs, 
-con 21.770 y 22.504 euros respectivamente- y el norte 
de la Cooperativa, con 22.623 euros, ambos en Sant Boi.

¿De qué viven nuestros vecinos?
Otra de las diferencias remarcables entre los barrios pu-
dientes y los que pasan apuros es el origen de los ingre-
sos. Mientras que en el sur de Sant Cosme, la zona del 
Baix Llobregat con menos renta por hogar -y entre el 
4% más pobre a nivel español-, el salario representa el 
53% del total de ingresos y las prestaciones sociales y el 
desempleo el 24%, en el extremo opuesto de Bellamar el 
capital y las actividades económicas casi están a la mis-
ma altura que el salario -un 41% frente a un 53%-, y el 
paro y las prestaciones representan tan solo el 1,3%. Una 
tónica que se repite, con mayor o menor intensidad, en el 
resto de barrios con la misma tipología y que muestran 
las diferencias y desigualdades económicas existentes en 
una franja de terreno tan pequeña. III

En Bellamar, los 
ingresos por 

actividades económicas 
casi igualan al salario

EL BAIX REPRESENTA UNA PARTE IMPORTANTE DEL ÁREA METROPOLITANA 
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Contrastamos los datos de renta del INE 
con cuatro asociaciones del territorio

Avisan de que hay vecinos que se han 
quedado atrás por la crisis y no remontan

En las zonas más vulnerables lamentan que 
el estigma social afecta a la autoestima vecinal

EL TEMA

Cuatro caras de la misma comarca

El presidente de la Federación de Asoci-
aciones de Vecinos del Baix Llobregat, 
Julián Carrasco, explica que trabajan 
para que en todos los barrios se viva 
bien. “No queremos barrios de primera 
o de segunda, queremos una comarca 
uniforme”, afirma en este sentido. Car-
rasco huye de etiquetar a los barrios y 
pone sobre la mesa los problemas que 
a su juicio afectan más a los vecinos, 
como son la precariedad laboral. “Hay 
vecinos que, incluso trabajando, son 
pobres”, remarca. Considera que sin un 
trabajo de calidad y digno “no puede ha-
ber estabilidad”, y recuerda que la salud 
también es fuente de desigualdades. “La 
gente más pobre acude más al médico: 
la pobreza también afecta”, añade. Con 
todo, apunta que desde la federación 
calculan que aún hay un 5% de familias 
que, pese a la recuperación económica, 
“no salen aún del pozo”. 

M. Sebastià i J. Taxer
AVV Sant Just

Pedro Luna
AVV La Florida

Julián Carrasco
FAVBaix

Calculamos 
que hay un 

5% de familias que 
no salen del pozo

Hay un cierto 
estigma social 

en el barrio, y eso 
hace mella

El IBI es fuerte 
en Sant Just 

y hacen falta más 
espacios verdes

Sant Cosme 
también 

genera cultura;
hay que visibilizarlo

Nos recibe el presidente de la asocia-
ción de vecinos del barrio más densa-
mente poblado de Europa, La Florida. 
Pedro Luna pone énfasis en este hecho, 
origen de otras cuestiones relacionadas 
con la “competencia” en el espacio pú-
blico que, a su vez, generan problemas 
de convivencia. En especial en los Blo-
ques de la Florida, edificaciones con 
más de medio siglo de vida que repre-
sentan el segundo nivel de renta más 
bajo de la comarca. “Hay un cierto es-
tigma social en el barrio y una sensación 
de fracaso, de desidia de la administra-
ción, y esto hace mella en los vecinos”, 
reconoce Luna, que dice que la asocia-
ción que preside, resucitada hace pocos 
años con nuevo impulso, quiere ayudar 
a recuperar el “autoestima” de un barrio 
“con potencial”. Y recuerda el ejemplo 
del Joaquim Ruyra, el colegio del barrio 
con un proyecto educativo reconocido. 

Sant Just Desvern suele ocupar siempre 
las primeras posiciones de los ránkings 
de riqueza en el Baix. Y no son una ex-
cepción los datos que arroja el INE y que 
hemos analizado en este número de El 
Llobregat. Sant Just es el municipio con 
una mayor renta media por hogar y por 
persona de toda la comarca -54.050 y 
19.979 euros, respectivamente-, aunque 
esta realidad no esconde que hay necesi-
dades que solventar. Miquel Sebastián y 
Jaume Taxer, presidente y vicepresidente 
de la Asociación de Vecinos de Sant Just, 
recuerdan que en la ciudad también hay 
familias más humildes, llegadas tras la 
amplia construcción de pisos a cargo de 
Promunsa en la ciudad. Se quejan de que 
el IBI es “fuerte” en el municipio, de que 
faltan más espacios verdes, de la necesi-
dad de promover el pequeño comercio y 
dan un toque de alerta respecto a la segu-
ridad y el aumento de robos en las casas.

SaóPrat es una entidad que lleva años 
combatiendo las exclusión a través de 
proyectos que ponen en relación a las 
personas. Algo importante a la hora de 
hablar de Sant Cosme. Marcelo Mon-
tori, responsable de Desarrollo e Inno-
vación de la entidad, asegura que “uno 
de los elementos más llamativos” de la 
relación entre El Prat y Sant Cosme es la 
“frontera psicológica” de la avenida 11 
de Setembre. Celebra las políticas mu-
nicipales para hacer que las personas de 
ambos lados crucen la avenida y se inte-
relacionen, y de hecho una de sus metas 
es precisamente desmontar ese imagina-
rio y desconfianza mútua. No obstante, 
consideran que queda trabajo por hacer. 
Una buena herramienta para ello es el 
Festival Esperanzah!, de cuya cooperati-
va forma parte SaóPrat. “Hay que hacer 
visible que en Sant Cosme también se 
genera cultura”, defiende Montori.

Marcelo Montori
SaóPrat (Sant Cosme)
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Nou municipis del territori Llobregat han sol·licitat al 
Ministeri d’Hisenda una revisió del seu valor cadastral. 
Esparreguera, Esplugues de Llobregat, Gavà, l’Hos-
pitalet de Llobregat, Martorell, Olesa de Montserrat, 
Sant Andreu de la Barca, Sant Just Desvern i Torrelles 
de Llobregat tindran nous valors, tots ells a l’alça, amb 
una consegüent pujada de l’IBI -Impost de Béns Im-
mobles-.

Martorell és el municipi on feia més temps que no 
s’actualitzava, amb un valor que data de l’any 1987. 
Això implicarà una pujada del 5% dels valors dels im-
mobles, la més alta. Per a la resta de municipis, s’apli-
ca la pujada corresponent a aquells valors que van ser 
actualitzats per darrera vegada entre 1989 i 2003, amb 
augment del 3%.

La pujada del valor cadastral implica directament 
l’augment de l’Impost sobre Béns Immobles (IBI), ja 
que aquest índex és la base imposable sobre la qual cada 
ajuntament aplica el seu IBI. Si el valor legal dels im-
mobles puja o baixa, el mateix passa amb el seu impost. 
Per tant, si els ajuntaments no ho neutralitzen reduint el 
percentatge sobre el qual apliquen l’impost, l’augment 
serà efectiu als nou municipis.

El Butlletçi Oficial de l’Estat (BOE) va publicar el 
passat 27 de desembre l’ordre del Ministeri d’Hisenda, 
amb una relació de 1.092 municipis de tota Espanya 
sol·licitants d’una revisió dels seus valors cadastrals. 

Redacció

El valor cadastral pujarà enguany 
a nou municipis del territori

Martorell serà la localitat on més pugi, un 5%, després 
de no haver-ho actualitzat des de l’any 1987

L’increment d’aquest índex comporta l’encariment indirecte 
de l’IBI, si és que els consistoris no en redueixin el percentatge

D’aquests, només a 87 el valor es reduirà pel fet que la 
seva darrera actualització va ser entre 2011 i 2013, en 
plena bombolla immobiliària. III

L’APUNT

Els propietaris de pisos de Sant Andreu de la Bar-
ca que els posin a disposició de l’Oficina Municipal 
d’Habitatge per llogar-los a un preu assequible gau-
diran d’una rebaixa del 30% de l’IBI. La quota de 
l’impost també es rebaixarà en la meitat per als pro-
pietaris de pisos que incorporin elements d’estalvi o 
aprofitament energètic, com ara plaques solars.

A Sant Andreu l’IBI pujarà després de set anys 
congelat. L’alcalde de Sant Andreu de la Barca, En-
ric Llorca, ha defensat que “és una mesura que hem 
de prendre per poder mantenir la qualitat dels ser-
veis que es presten a la ciutadania” i ha subratllat 
que “també s’incrementen les ajudes i bonificacions 
previstes per a aquest impost”.

Aposta pel lloguer 
a Sant Andreu

PLAÇA EUROPA, A L’HOSPITALET, UNA ZONA 
CARA PER VIURE-HI. A LA DRETA, PANORÀMICA 

DE MARTORELL, ON MÉS PUJARÀ EL VALOR 
CADASTRAL | ARXIU I DANI GARRIDO/AJ. MARTORELL
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FOTONOTÍCIA. L’exclusió social a través de la realitat virtual

Càritas ha volgut anar més enllà de les dades nues i crues per avisar so-
bre la situació de vulnerabilitat social que viu una de cada quatre persones 
a la diòcesi de Barcelona -en la qual s’inclouen Cornellà i l’Hospitalet-, se-
gons dades de l’últim estudi Foessa presentat a finals del gener. Per fer-ho, 
Càritas ha presentat unes ulleres de realitat virtual per posar en la pell de 
les persones que pitjor ho estan passant. N’hi ha tres casos: una persona 
gran que viu sola, un jove sense recursos i un sensesostre. Foto: Càritas
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Irene Andrés

R
oba Amiga és 
un projecte que 
aprofita el residu 
tèxtil per integrar 

a la societat persones en 
situació de vulnerabili-
tat social. Les entitats 
socials fundadores de la 
cooperativa ja duien a 
terme des de molt abans, 
i a petita escala, aquest 
doble objectiu. Primer, 
es vol donar un lloc de 
feina a aquells que d’una 
altra manera no podrien 
tenir-ne. Segon, es pre-
tén reduir l’impacte me-
diambiental, reutilitzant, 
reciclant i, en definitiva, 
gestionant correctament 
aquest residu.

Les entitats van apro-
fitar el costum que la ciu-
tadania ja tenia adquirit 
de portar roba a les par-
ròquies per crear aquests 
llocs de feina. Més enda-
vant van començar a pen-
sar en una marca conjunta 
que agrupés la tasca de les 
entitats. Neix el programa 
Roba Amiga amb l’apa-
rició de Caixa Catalunya 
i la seva obra social, la 
Fundació “Un sol món”, 
el 2001. La Fundació es 
va basar en la idea d’apro-
fitar els contenidors com 
a nou punt de recollida i 

SOCIETAT

Gimeno: “Som un 
pont entre Serveis

Socials i l’empresa 
ordinària”

com a publicitat estàti-
ca del projecte. Idea que 
s’emmirallava en l’en-
titat francesa Drapaires 
d’Emaús.

La inversió econòmi-
ca i la col·locació dels 
contenidors van aconse-
guir enlairar un projec-
te que feia anys que es 
portava a terme per part 

de les entitats, arreu del 
territori. A més, un any 
més tard, es va aprovar la 
llei que regulava les em-
preses d’inserció, la qual 
també donaria ajudes a la 
contractació, entre d’al-
tres. Davant aquests dos 
canvis fonamentals, les 
entitats decideixen con-
vertir Roba Amiga en una 
cooperativa de segon grau 
l’any 2006.

La situació actual
Avui dia Roba Amiga és 
molt més que una coope-
rativa, i s’ha convertit en 
la marca que gestiona el 
residu tèxtil a Catalunya 
mitjançant la inserció la-
boral a través de totes les 
entitats socials del territo-

ri català. De fet, tanquen 
l’any 2019 amb més de 12 
milions de quilograms de 
roba recollida, 158 llocs 
de feina destinats a la in-
serció, 491 municipis i 
empreses col·laboradores 
i més de 2.500 contenidors 
i altres punts de recollida.

En paraules d’Isa-
bel Gimeno, presidenta 
de la cooperativa, a El 
Llobregat: “Les empre-
ses d’inserció som ponts 
entre Serveis Socials i 
l’empresa ordinària” i, 
“després de molta lluita”, 
la llei del 2002 per fi va 
crear un marc legal per 
a aquest tipus d’activi-
tat. El benefici social és 
complet, ja que diu que 
no són “proteccionistes”, 

sinó que ensenyen “a pes-
car”, aconseguint que les 
persones que passen pel 
programa esdevinguin 
independents dels Serveis 
Socials i s’incorporin a 
l’empresa ordinària. Així 
doncs, és un programa 
integral que treballa de 
manera individualitzada 
tots els aspectes neces-
saris per a la integració 
completa de la persona. 
Des del contracte laboral, 
passant per formacions de 
tot tipus, el treball d’ad-
quisició d’hàbits laborals, 
l’atenció psicològica, 
l’habitatge i arribant fins 
a la microeconomia do-
mèstica. Aquest procés 
es tutoritza i acostuma a 
durar un any i mig, tot i 

que es podria allargar fins 
a tres. Sempre tenint una 
data límit per assolir l’ob-
jectiu de fer el salt a l’em-
presa ordinària. La llei és 
important, ja que l’admi-
nistració destina una ajuda 
a aquest tipus d’empreses 
que assumeixen els cos-
tos que comporta formar 
i preparar persones quan 
estan en situació de vul-
nerabilitat. També aporta 
certes ajudes per  a l’aten-
ció psicològica i les tutori-
es que s’asseguren del bon 
desenvolupament de les 
persones dins del progra-
ma. A més, el procés cul-
mina amb la creació d’una 
xarxa d’empreses que 
confien en el personal que 
surt de Roba Amiga, tot 
creant una borsa d’ofertes.

La inserció laboral
“Fa dos anys consecutius 
que som l’empresa que 
fa les insercions de mi-
llor qualitat”, explica Gi-
meno. Això vol dir, entre 
altres coses, que els con-
tractes que aconsegueixen 
fora de la cooperativa són 
de més llarg termini. Pro-
va de l’acurat i integral 
itinerari d’inserció, ja que 
sense l’adquisició de bons 
hàbits o sense una estabi-
litat emocional, econòmi-
ca i, per tant, d’habitatge, 
seria molt més difícil per 
a aquestes persones man-
tenir aquests contractes. 

El projecte, desen-
volupat a dues plantes 
situades al Baix Llobre-
gat, és referent a l’Estat 
espanyol, i concretament 
la planta de Sant Esteve 
de Sesrovires és la més 
gran del sud d’Europa. 
Juntament amb la planta 
de Sant Just Desvern es 

Roba Amiga, una Roba Amiga, una 
doble segona oportunitatdoble segona oportunitat

Un projecte amb forta implantació 
al Baix dóna una nova vida a la roba 
usada i a persones en risc d’exclusió
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S’estima que 
podríem viure 10 

anys amb la roba que 
cadascú té ara a l’armari

realitza un procés de triat-
ge en el qual la roba que-
da separada en tres grans 
grups. La venda de sego-
na mà, el reciclatge per a 
la fabricació de noves fi-
bres i la gestió del residu 
restant que es converteix 
en rebuig.

Un sorprenent 49% és 
roba en bones condicions 
que es tornarà a vendre a 
les botigues de segona mà 
que gestionen les entitats 
de Roba Amiga, o bé a al-
tres països per a la creació 
de petits negocis també 
de venda. Una gran part 
d’aquest percentatge es 
destinarà a donacions per 
Serveis Socials, mitjan-
çant el mètode del tiquet 
que permet l’usuari esco-
llir personalment les peces 
i manté la privacitat de la 
persona que va a la botiga 
com qualsevol altre.

Un 41% és roba mal-
mesa que també es ven a 

empreses que la reciclen 
per tal d’obtenir fibres i 
fabricar roba nova i així 
generar menys impacte 
mediambiental. El 10% 
restant no es pot aprofitar, 
a causa del seu estat o pel 
material amb el qual està 
fabricat, i es gestiona cor-
rectament. Per tant, és de 
vital importància que la 
ciutadania sigui conscient 
que gairebé tot el residu 
es torna a aprofitar i que 
perquè això sigui possible 
s’ha de llençar al conteni-
dor taronja.

L’ús dels contenidors
Roba Amiga reaprofita i 
s’encarrega de tot el resi-
du tèxtil. És a dir, no no-
més roba, també sabates, 
complements, llençols, 
tovalloles, coixins, ma-
letes, motxilles, bosses, 
etcètera. Però s’ha de di-
positar correctament al 
contenidor. Per exemple, 

una sabata desaparellada 
no es pot reutilitzar, s’ha 
de lligar cada parella per-
què no es perdin; i tot ha 
d’anar dins de bosses tan-
cades per tal que pateixi 
el mínim dany possible 
durant la recollida. 

Sensibilitzar, la clau
La conscienciació i sen-
sibilització ciutadana és 
bàsica per a la solvència 
d’aquest tipus de projecte 
i per la reducció de l’im-
pacte mediambiental. En 
el cas de Roba Amiga, 
les xifres no han parat de 
créixer durant els gairebé 
vint anys de projecte. Fet 
que és degut, sobretot, a 
l’augment del consum de 
roba. S’estima que els úl-
tims 10 anys aquest con-
sum s’ha gairebé doblat, 
passant d’uns 10-12 qui-
lograms per habitant/any 
a uns 17-20 per habitant/
any.

D’aquests 20 quilo-
grams, la cooperativa 
n’arriba a recollir als 
municipis més sensibi-
litzats uns cinc, i en els 
que menys 1,5 per habi-
tant/any. Això vol dir que 
encara hi ha molt marge 
de creixement i molt re-
corregut quant a la cons-
cienciació ciutadana. És 

evident que “el millor 
residu és aquell que no 
es produeix”, adverteixen 
des de Roba Amiga. De 
fet, “s’estima que podrí-
em viure 10 anys amb la 
roba que cadascú ja té ara 
mateix a l’armari, sense 
comprar-ne més”, afegei-
xen. Per tant, clarament 

el model de consum ha de 
canviar.

Roba Amiga propo-
sa que aquest canvi passi 
per la correcta gestió del 
residu tèxtil i per l’impuls 
de la compra de productes 
de segona mà. Si en l’àm-
bit cultural i mitjançant 
la conscienciació de la 

nostra petjada ecològica, 
devaluem els productes 
nous, es pot aconseguir 
rebaixar molt l’impacte. 

I alhora s’estaran cre-
ant nous llocs de feina per 
a persones que, gràcies 
a aquest procés, podran 
participar de la producti-
vitat global. III

UNA IMATGE DE LA PLANTA DE SANT JUST DESVERN A ON SE SEPARA LA ROBA USADA | IA

TREBALLADORES DE SOLIDANÇA 
DISTRIBUINT LA ROBA USADA 
RECOLLIDA ANTERIORMENT ALS 
CONTENIDORS | RA
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Fundació Pere Tarrés: 60 anys 
compromesos amb els més joves

La institució atén 1.264 infants als seus 11 
centres socioeducatius del territori Llobregat

Mig milió de persones es beneficien de
la seva tasca socioeducativa a Catalunya

L’objectiu de l’entitat és promoure 
l’educació en el lleure dels més joves

Redacció

P
romoure l’educació en el lleure dels infants i 
els joves i no deixar ningú enrere. A grans trets 
aquesta és la raó de l’existència de la Fundació 
Pere Tarrés, que fa més de 60 anys que treballa 

perquè els més joves de la societat puguin desenvolu-
par-se humanament, emocional i competencial i així, en 
un futur, gaudir d’una vida plena. 

Tot i que la seva tasca va dirigida a tots els infants, 
posa especial èmfasi en aquells que estan en situació de 
vulnerabilitat. Al territori Llobregat compten amb 11 
centres, vuit dels quals són centres socioeducatius i els 
altres tres centres oberts, que desenvolupen les mateixes 
tasques. De fet, en els dos casos atenen els nois i noies en 
risc d’exclusió social amb la voluntat d’acompanyar-los 
en el seu creixement personal. La Fundació Pere Tarrés 
compta amb cinc centres socioeducatius a l’Hospitalet, 
un centre obert a Cornellà, un altre a Sant Boi i el tercer 
a Collbató, mentre que la resta de centres socioeduca-
tius estan ubicats a Sant Vicenç -un parell- i Molins de 
Rei. En total, aquests centres atenen 1.264 infants i jo-
ves. Pel que fa als centres d’esplai, que formen part del 
Moviment de Centres d’Esplais Cristians de Catalunya 
(MCECC) de la Fundació Pere Tarrés, al territori Llobre-
gat n’hi ha una vintena, entre l’Hospitalet -cinc- i el Baix 
Llobregat -15- que apleguen 3.504 infants

Tres objectius primordials
Però, quina tasca porten a terme els professionals 
d’aquests centres socieducatius? Amb les activitats que 
proposen, es busca que els joves aprenguin a gestionar 
les seves emocions, a relacionar-se amb els companys, 
els adults i l’entorn, i a fer els deures. Per tal d’arribar a 
aquestes tres metes, es porten a terme activitats i projec-
tes que tenen a veure amb el reforç escolar, que ajuden els 
infants a organitzar-se per estudiar i repassar conceptes 
clau en matèries com les matemàtiques o la llengua. 

Però no tot és estudiar, atès que el joc i la relació amb 
els altres hi juga un paper important. Per aquesta raó, la 
fundació desenvolupa activitats de lleure educatiu en les 
quals, a través del joc, es treballen competències emoci-
onals i relacionals. De la mateixa manera, no només els 
infants i joves són objecte d’atenció, sinó que també els 
pares, mitjançant espais per a les famílies amb nadons 
de zero a tres anys, creats per ajudar-los en una criança 
positiva dels seus fills. De la mateixa manera, hi ha la 
possibilitat de participar en sessions grupals amb famí-
lies, en les quals es tracten aspectes del seu interès i que 

poden ajudar a millorar la convivència 
en el si familiar.

Els infants, tard o d’hora, es faran 
grans i hauran de buscar-se la vida al 
món laboral. La fundació, en aquest 
sentit, n’és conscient i ofereix els joves 
orientació laboral, amb el treball de les 
competències bàsiques i les habilitats 
personals, que els ha d’ajudar a orien-
tar-se en el mercat laboral.

Per últim, una altra de les potes del 
programa de la Pere Tarrés és el suport i 
atenció psicològica individual a infants 
o joves amb trastorns d’aprenentatge o 
problemes de salut mental. 

La fundació, en xifres
Les últimes dades disponibles de la Fun-
dació assenyalen que durant 2018 es van 
beneficiar de la seva actuació mig mi-
lió de persones en els seus 199 centres 
a Catalunya. Es van fer 273.000 estades 
en una xarxa d’un centenar de cases de 
colònies. També hi van haver 35.666 
participants en cursos de lleure, acció so-
cial i programes d’inserció sociolaboral 
i 139.728 persones que han pres part en 
programes socials i educatius. III

ALGUNA DE LES ACTIVITATS QUE ES PORTEN A 
TERME ALS CENTRES SOCIOEDUCATIUS DE LA 

COMARCA. IMATGES DELS CENTRES DE LA GAVINA 
(CORNELLÀ) I PONT DE LA CADENA (MOLINS) 

| FUNDACIÓ PERE TARRÉS

CENTRE SOCIOEDUCATIU MUNICIPIS INFANTS 
ATESOS

Associació Centre Educatiu Esclat L'Hospitalet de Llobregat 385
Associació Educativa Ítaca L'Hospitalet de Llobregat 310
Associació Educativa Nou Quitxalles L'Hospitalet de Llobregat 214
Casal 'Al Vent!' - Fundació La Vinya L'Hospitalet de Llobregat 100
Centre Obert i d'Esplai Bocins - Fundació 
La Vinya L'Hospitalet de Llobregat 50

Centre d'Esplai Infantil i Juvenil Gavina Cornellà de Llobregat 48
Centre Diari Sant Josep Sant Vicenç dels Horts 47
CO El Quijote Sant Vicenç dels Horts 40
Espai Infantil i Familar La Semilla de Trigo Sant Boi de Llobregat 20
CO Pont de la Cadena Molins de Rei 20
CO Portes Oberts Collbató 30

TOTAL 1.264
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Dolor y Gloria en el Baix Llobregat
Diversos municipios se unen para denunciar 
a Endesa por el estado de la red

F. J. R.

G
loria trajo mucho dolor al Baix Llobregat. No 
tan grande como el que sufrieron en otras co-
marcas catalanas -especialmente en el Delta 
del Ebro, invadido por el mar-, pero sí en forma 

de dolores de cabeza tras los centenares de árboles caídos 
y la afectación a la red eléctrica y de comunicaciones co-
marcal. Y es que miles de vecinos del Baix Llobregat y 
L’Hospitalet sufrieron los rigores del viento, el agua y la 
oscuridad durante la complicada semana del 20 al 26 de 
enero. En especial, los de municipios del litoral y del cen-
tro de la comarca, ubicados estos últimos en zonas con es-
pesas masas boscosas y que arrastran problemas con la red 
eléctrica y de comunicaciones desde hace algún tiempo. 

Así lo han puesto de manifiesto hasta nueve localida-
des del Baix Llobregat, que han unido fuerzas para exigir 
una evaluación de las infraestructuras eléctricas de la co-
marca. Se trata de Torrelles, Begues, Cervelló, Corbera, El 
Papiol, La Palma, Pallejà, Sant Climent y Santa Coloma 
que, junto con Castellbisbal, han pedido al Área Metro-
politana de Barcelona (AMB) apoyo jurídico a la hora de 
tramitar la demanda que ya preparan contra la compañía 
eléctrica. En este sentido, el 28 de enero el grupo CATo-
relles presentó una moción en el Consejo Metropolitano 
del AMB relativa al estado de las líneas eléctricas de las 
zonas de montaña y para transmitir su preocupación por 
“deficiendias” en la infraestructura.

Así en el campo como en las ciudades
La borrasca Gloria sacó los colores a la red eléctrica. Más 
allá del episodio puntual de viento y lluvia, vecinos de la 
comarca lamentan que los problemas en la red empeoran 
año tras año. Y no se trata tan solo de una problemática que 
afecta a núcleos de montaña, puesto que diferentes barrios 
de ciudades de la comarca se vieron afectados por los apa-
gones. Un ejemplo de ello es La Florida de L’Hospitalet, 
donde sufrieron cortes de luz de hasta dos días. Así lo ex-
plica Pedro Luna, presidente de la asociación de vecinos, 
que apunta a un “deficiente estado” de la red eléctrica, en 
concreto en la zona de los Bloques Florida, una de los lu-
gares más vulnerables de la comarca [ver páginas 4 a 8]. 

Por su parte, los alcaldes y alcaldesas de Gavà, Vi-
ladecans, Castelldefels y Sant Boi lamentan que las líneas 
eléctricas no aguanten un temporal sin que se produzcan 
cortes y afean la respuesta “lenta e ineficaz” de la compa-
ñía, que reconoció “errores de comunicación” durante el 
temporal, que añadieron más confusión si cabe. Por todo 
ello, exigen a la Generalitat que lleve a cabo una auditoria 
sobre el estado de la red eléctrica. Además, Castelldefels 
y Viladecans han anunciado que impulsarán, junto con los 
vecinos, una denuncia contra Endesa. Esta publicación se 
ha intentado poner en contacto con la empresa para cono-
cer su postura, sin éxito. III

SOCIETAT

LA BORRASCA GLORIA AFECTÓ A LA
RED ELÉCTRICA Y PROVOCÓ CORTES
CONTINUOS, ADEMÁS DE AFECTACIONES
EN LAS PLAYAS | ARCHIVO
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Movilizados por 
el Mobile World 
Congress

E
l Mobile World Congress (MWC) de 2020 esta-
rá marcado por el coronavirus y la Inteligencia 
Artificial. Curiosa combinación entre un virus 
por el cual la Organización Mundial de la Salud 

(OMS) acaba de declarar la alerta mundial sanitaria y 
una tecnología que debería mejorar nuestro día a día, 
así como nuestros cuidados médicos. Pero más allá de 
las emergencias y la innovación, L’Hospitalet, la ciudad 
anfitriona, se prepara como cada año para recibir a un 
alud de congresistas que colgarán el cartel de completo 
en los hoteles de la ciudad y del Baix Llobregat. Además, 
el consistorio volverá a poner en marcha una serie de 
actividades relacionadas con el congreso, como el #LH 
Mobile Tech, YoMo o L’H Experience.

El congreso mundial se celebrará del 24 al 27 de 
febrero en los recintos de la Fira de Barcelona, Mon-
tjuïc y Gran Via, siendo este segundo, situado en la se-
gunda ciudad de Cataluña, el epicentro tecnológico de 
toda la feria. En esta ocasión, se espera que el impacto 

Carlos Manzano

que el MWC seguirá aquí “al menos hasta 
2023”, que es cuando finaliza el contrato 
firmado con Fira de Barcelona.

L’Hospitalet calienta motores
La segunda ciudad de Cataluña espera 
volver a revalidar el éxito de sus activi-
dades ligadas al MWC. Desde hace seis 
años, el Ayuntamiento de L’Hospitalet 
organiza junto a GSMA el #LH Mobile 
Tech, unas sesiones abiertas a los ciu-
dadanos para que descubran la revolu-
ción de las comunicaciones móviles y 
sus aplicaciones en la vida cotidiana. El 
programa, que tendrá lugar del 10 al 17 
de febrero, está compuesto por ponen-
cias, jornadas y presentaciones previas 
al congreso del móvil. En esta edición 
de 2020, los temas principales serán las 
herramientas digitales para buscar traba-
jo, una jornada sobre tecnología y fútbol, 
investigación científica y la jornada que 

hace experimentar la medicina del futuro mediante la 
tecnología, en el Hospital de Bellvitge.

Más allá de las previas de L’Hospitalet, la Farga aco-
gerá un año más el YoMo -Youth Mobile Festival-, del 
25 al 28 de febrero. Un festival pensado para poner en 
contacto a los más jóvenes con la robótica y la tecnolo-
gía. Por otro lado, los asistentes al MWC en el recinto 

de Gran Via podrán degustar la oferta gastronómica lo-
cal, elaborada por diferentes restauradores de la ciudad, 
L’H Experience. El espacio central de plaza Europa, con 
3.100 metros cuadrados, repetirá durante el fin de sema-
na del 22 y 23 de febrero y los días de celebración del 
Mobile la experiencia más hospitalense para dar a co-
nocer los productos de Km0 y la cocina de proximidad, 
con toques procedentes del Parc Agrari. 

El Mobile volverá a estar marcado por la tecnología 
y las conexiones 5G. Pero la protagonista real de este 
año será la Inteligencia Artificial -AI, en sus siglas en 
inglés-; la importancia de los robots y sus conexiones, 
capaces de trascender en nuestra vida y controlar nues-
tro futuro. Así lo asegura Hoffmann, que recuerda que el 
gran avance de la AI es “transformar la manera en que 
recibe la información”. La ética y la prosperidad de la AI 
será un punto de inflexión en cómo concebimos nuestro 
día a día, desde ir a comprar, limpiar, cuidarnos… Todo 
ello está en el futuro y eso es lo que quiere mostrar el 
Mobile de este año: los usos de la Inteligencia Artificial. 
Hoffmann, sin embargo, es realista, por lo que recuerda 
que entramos en “un ecosistema muy crítico”, que de-
beremos gestionar de la forma correcta como sociedad. 

De hecho, estas primeras gestiones de la Inteligencia 

económico en L’Hospitalet y el área metropolitana, fun-
damentalmente, sea de 492 millones de euros. La crea-
ción de 14.100 empleos temporales hace redondear unas 
cifras que la comarca espera complacida. Además, los 
taxistas han anunciado una “tregua” con el Mobile y no 
hay previstas protestas o huelgas.

Mensaje de Hoffman a Ayuso: “Se queda”
En 2019 el MWC utilizó 240.000 metros cuadrados de 
los dos principales espacios de la Fira de Barcelona. He-
cho que hace ver que el órdago lanzado por la presidenta 
de la Comunidad de Madrid, Isabel Díaz Ayuso, que puso 
sobre el tapete su voluntad de llevarse el Mobile a la ca-
pital española, se quede en una simple amenaza. Ifema, 
el mayor complejo ferial de Madrid, tiene un espacio útil 
de unos 200.000 metros cuadrados, una infraestructura 
escasa para acoger el evento. “¿El futuro? Nos vamos a ir 
a Madrid”, se mofó el CEO de GSMA, John Hoffmann, 
durante la presentación del MWC. El organizador del 
Mobile aseguró que en “ninguna discusión” ha aparecido 
la alternativa de la capital española para después de 2023. 
Hoffmann ha asegurado que en L’Hospitalet y Barcelo-
na, donde están desde 2006, se sienten “muy a gusto” y 

El congreso dejará en el territorio 492 
millones de euros y creará 14.100 empleos

L’Hospitalet prepara actividades para 
acercar la tecnología a sus vecinos

Mudarse a 
Madrid no entra 

en los planes de los 
organizadores del Mobile
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Artificial se han comenzado a entrever en la expansión 
del coronavirus que amenaza el Mobile. El algoritmo 
de un sistema de Inteligencia Artificial, desarrollado 
por una start up canadiense, BlueDot, pronosticó que el 
virus pasaría de Wuhan, en China, a Bangkok, Seúl, Tai-
pei y Tokio, días después de su aparición. Este Mobile, 
muy focalizado en la AI será clave para mejorar cómo 
compramos, nos relacionamos o nos cuidamos así como 
contrarrestar epidemias como el coronavirus, que tiene 
a medio mundo en guardia.

Coronavirus, la gran incógnita
El Mobile World Congress mantiene la calma ante el 
coronavirus. La gran incógnita de esta afección que 
se transmite con rapidez, en especial por las vías res-
piratorias, es la gran cantidad de expositores y visitan-
tes chinos en el evento. Desde GSMA aseguran que el 
MWC se desarrollará según lo previsto y explica que 
han implementado una serie de medidas como propor-
cionar personal médico adicional de apoyo en el lugar, 
antes y durante el evento. Fira de Barcelona ofrecerá 
“suficientes” productos desinfectantes, para mejorar así 
la salubridad en el recinto. Ambas organizaciones se 
han adherido a las recomendaciones de la OMS sobre el 
coronavirus, monitorizando y evaluando el posible im-
pacto que la epidemia originaria de Wuhan pueda tener 
en la feria mundial del móvil. III

El gran avance de la 
Inteligencia Artificial 

es transformar la manera 
de recibir información

LA AMENAZA DEL CORONAVIRUS 
PUEDE CONDICONAR UN MOBILE WORLD 

CONGRESS QUE SE PREPARA PARA EVITAR 
SU PROPAGACIÓN CON MEDIDAS COMO 

MÁS PERSONAL MÉDICO Y LA MEJORA
DE LA SALUBRIDAD EN EL RECINTO

DONDE SE CELEBRA LA CITA | GSMA
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El zarpazo del León inaugura 
en Seat la era post Luca...

La compañía presenta en Martorell la cuarta
generación de su superventas, el León

La cúpula de la empresa elogia el trabajo de 
De Meo tras su marcha confirmada a Renault

La automovilística afronta un calendario 
intenso de presentaciones y salones

Redacción

E
l mismo día que SEAT presentaba su flamante 
nuevo León se anunció que Luca de Meo, ex 
presidente de la compañía, cogía definitiva-
mente las riendas de Renault. Era el primer día 

importante para la automovilística de Martorell tras la 
marcha del que ha sido director de orquesta durante los 
últimos cuatro años y que ha llevado a la compañía a 
superarse ejercicio tras ejercicio y a marcar récords de 
venta -570.000 coches servidos en 2019 y tercer año 
consecutivo que crecer esta cifra por encima del 10%-. 

SEAT presentaba al mundo su nueva generación del 
León -la cuarta- uno de los buques insignia de la com-
pañía y su coche con más éxito: 2,2 millones de ventas 
desde que nació así lo atestiguan. El mismo día de la 
presentación la cúpula de SEAT elogiaba la labor de 
De Meo al frente de la empresa. Ninguno de los pesos 
pesados de la compañía escatimó palabras de agrade-
cimiento al dirigente italiano, desde Carsten Isenseen, 
presidente en funciones tras la marcha de De Meo y 
vicepresidente de Finanzas, que elogió la “dedicación” 
del italiano, hasta Wayne Griffiths, vicepresidente Co-
mercial y CEO de Cupra, que destacó la “clara estrate-
gia” de De Meo a la hora de motivar al equipo. 

Ahora se abre un período transitorio en el que 
Isenseen ejercerá de manera interina la presidencia de 

SEAT. Preguntado sobre si se ve al frente de la com-
pañía como presidente, Griffiths echó balones fuera y 
aseguró que está “ilusionado y ocupado” con el proyec-
to de Cupra. 

Sea como sea, parece que las alarmas iniciales por 
la marcha de De Meo se han disipado y, pese a la incer-
tidumbre propia del inicio de una nueva época, como la 
que ahora se abre en SEAT, parece que los directivos de 
la compañía tienen claro el rumbo. “Podemos confir-
mar que en la continuidad del negocio no hay nada que 
vaya a cambiar en los próximos meses. No hay motivo 
para la inquietud”, expresó Isenseen en una entrevista 
reciente al diario ABC

Calendario ‘non-stop’
Y es que la marcha de De Meo ha coincidido con un 
año 2020 que se prevé intenso para SEAT. Si a fina-
les de enero SEAT presentó el nuevo León, en febrero 

le espera el Mobile World 
Congress, que tendrá lugar-
del 24 al 27 de este mes en 
el recinto de Fira Granvia de 
L’Hospitalet, mientras que 
en marzo estarán presentes 
en el Salón del Automóvil 
de Ginebra, del 5 al 15 de 
marzo. 

Dos nuevos centros
En paralelo, la compañía 
asistirá a la inauguración de 
un par de instalaciones cla-
ves en su desarrollo, como 
la nueva sede de Cupra, que 
abrirá sus puertas en pocas 
semanas -presumiblemente 
a finales de febrero o princi-
pios de marzo, según avan-
zaron en la presentación del 
León- en los terrenos adya-
centes a la sede actual de la 

compañía en Martorell, o bien la Casa Seat, en la con-
fluencia de Passeig de Gràcia y avenida Diagonal, en 
Barcelona, con 2.400 metros cuadrados que acogerán 
nuevas tendencias y el talento de la capital catalana. 
Además, contará con zona de restauración, espacio de 
trabajo y un auditorio. 

Según se dijo en su momento, está previsto que la 
Casa Seat abra sus puertas durante el primer trimestre 
del año, por lo que se antoja posible otra gran presen-
tación como muy tarde a finales del mes de marzo. 
Un calendario por delante cargado de actividades para 
olvidar a De Meo. Un De Meo que, paradojas del des-
tino, ahora dirigirá una empresa, Renault, que cuenta 
con más del 40% de Nissan, la otra gran firma de la 
comarca con una planta en la Zona Franca pratense y 
que no pasa precisamente por sus mejores momentos. 
Luca se va de SEAT, pero seguirá teniendo algo que 
decir en el Baix. III

QuiesquialBaix.com
Tot el que has de saber de la comarca

Isenseen: “No hay 
nada que vaya a 

cambiar en los próximos 
meses”

ALEJANDRO MESONERO, DIRECTOR DE DISEÑO DE SEAT, PRESENTA LAS DOS VERSIONES DEL NUEVO LEÓN 
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...que ahora pasa a tener influencia 
en Nissan, en horas bajas

Inquietud en la planta de Zona Franca, que 
deja de fabricar la X-Class de Mercedes

Redacción

L
a otra gran firma automovilística de la comarca, 
Nissan, no pasa su mejor momento. La inquietud 
de los trabajadores por el futuro de las plantas de 
la empresa nipona en España -la de Zona Franca 

y Sant Andreu de la Barca en el Baix Llobregat- por 
la baja producción y la caída de las ventas de la mar-
ca viene de lejos. Y para muestra un botón: la planta 
de la Zona Franca ha trabajado en 2019 solo al 30%  
de su capacidad. En mayo del año pasado, de hecho, 
la compañía y los trabajadores llegaron a un acuerdo 
para reducir la plantilla en 600 trabajadores, en virtud 
de un Expediente de Regulación de Empleo (ERE), que 
contempla prejubilaciones a partir de los 55 años y un 
centenar de bajas voluntarias. 

Por aquel entonces, la firma japonesa se compro-
metió a adecuar la plantilla a las necesidades actuales 
y garantizar el nivel de ocupación una vez capeado el 
temporal. Además, Nissan afirmó que realizaría una in-
versión de 70 millones de euros para adecuar la planta 
de pintura y adaptarla a los nuevos tiempos y a la nor-
mativa medioambiental vigente.

Pero a finales de enero, el director de Nissan Eu-
ropa, Gianluca de Ficchy, anunció a los trabajadores 
que la planta de Zona Franca dejaría de fabricar la pick 
up de Mercedes X-Class, cosa que hizo saltar todas las 
alarmas y ha unido a los sindicatos con representación 
en la fábrica en su demanda por exigir a la empresa un 
plan de viabilidad futura a 10 años vista y driblar así la 
amenaza de cierre que se cierne sobre la planta.

Los últimos cuatro años han sido delicados para la 
multinacional japonesa, que ha quedado en un segundo 
plano. Además, los datos confirman la bajada de pro-
ducción en 45.300 unidades desde 2014. Y para añadir 
más presión, la empresa se estaría planteando cerrar la 
planta de la Zona Franca en caso un Brexit duro que 
impusiera aranceles a los automóviles, según publicó a 
principios de mes el Financial Times.

De ser competencia a gestionarla
Se da la situación, no obstante, que el ex presidente 
de SEAT Luca de Meo ha recalado en la dirección de 
Renault, que cuenta con más del 40% de Nissan en base 
a la alianza entre ambas firmas. Tras cuatro años diri-
giendo los destinos de SEAT, De Meo seguirá teniendo 
algo que decir en el Baix Llobregat, a partir de ahora 
respecto al futuro de los dos centros de producción de 
Nissan en la comarca, el de Sant Andreu y el de El Prat. 
Paradojas de la economía global. III

REPRESENTANTES DE TODOS LOS SINDICATOS
CON REPRESENTACIÓN EN LA PLANTA DE NISSAN EN 
ZONA FRANCA, EN LA ESCENIFICACIÓN DEL FRENTE 

COMÚN CONTRA UN POSIBLE CIERRE DE LA FÁBRICA
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E
stán surgiendo de-
bates en temas de 
gran resonancia 
mediática. Se están 

generando controversias 
que se autoalimentan del 
excluyente discurso ideoló-
gico. Las argumentaciones 
carecen de reflexión serena 
y consensuada; 
se convierten en 
la expresión más 
radical del “bien 
particular o de par-
tido” por encima 
del interés general.

La moralidad 
de las leyes se mi-
den por la defensa 
de los más des-
protegidos e inde-
fensos, de aque-
llas minorías que 
socialmente son 
más discrimina-
das; no deberían 
plantearse exclu-
sivamente desde 
una visión reduccionista del 
conflicto. No creo en las le-
gislaciones que apuestan 
por la erradicación de los 
problemas sin un previo aná-
lisis de sus motivos y de sus 
consecuencias.

Un ejemplo de todo este 
planteamiento lo encuentro 
en la siguiente reflexión: la 
defensa de la vida desde su 
concepción hasta el final de 
nuestra existencia. Desde 
diferentes ámbitos políticos 

o mediáticos se ha hecho 
una apuesta radical por una 
legislación pro-abortista y 
pro-eutanasia. ¿Quién de-
fiende la vida en su máxima 
y digna expresión? ¿Quién 
propone una búsqueda para 
consolar, acompañar y pa-
liar el dolor a estas víctimas, 

sean madres o  sean pacien-
tes terminales,…? ¿Quién 
protege al ser más inocente 
y desprotegido en el vientre 
de su madre? Propongamos 
una legislación a favor de la 
vida y no intentemos decidir 
egoístamente sobre lo más 
cómodo.

Somos un mundo que 
ha demostrado a lo largo de 
la historia ser capaz de ge-
nerar grandes avances cien-
tíficos y técnicos o, al mismo 

tiempo, el descubrimiento 
del espacio. El ser humano, 
con sus defectos y miserias, 
ha superado guerras crueles,  
genocidios, grandes epide-
mias, etc. ¿Por qué, este 
mundo, no se plantea de for-
ma decidida una defensa y 
una apuesta por dignificar la 

vida? No hay vidas 
de primera y se-
gunda categoría, 
no hay vidas que 
sobran, no hay vi-
das inútiles, no hay 
vidas que interesen 
o no políticamen-
te, no hay vidas 
según la decisión 
de las ideologías 
reinantes, en fin, el 
aborto y la eutana-
sia no ayudan en 
esta dirección, no 
son triunfos sino 
derrotas, no son 
conquistas sino 
fracasos, no son 

libertad sino exclusión, etc. 
Generemos una cultura de 
la vida, eduquemos para que 
el criterio fundamental sea la 
dignidad de todo ser huma-
no, productivo o no, cómodo 
o no, sano o no, rico o no,… 

“En verdad os digo que 
cuanto hicisteis a unos de 
estos hermanos míos más 

pequeños, a mí me lo 
hicisteis” (Evangelio 

de San Mateo 25,40) III

La vida como valor supremo
y su defensa

mossèn de la parròquia antoni maria claret de sant boi

Pere Rovira

Erradicar el acoso, 
la educación en valores

oficial de notaría e ingeniero técnico

Fernando Martín

E
n España seis de cada 
diez estudiantes reco-
nocen haber sido in-
sultados y, al menos, 

dos de cada diez lo sufre 
frecuentemente. Alrededor 
del 10% de los estudiantes 
admite haber sufrido acoso 
escolar y un 7% ciberacoso. 
Por ello, la educación y la 
prevención constituyen las 
herramientas fundamentales 
para atajar una lacra que las 
víctimas ocultan durante un 
tiempo excesivamente pro-
longado. El hecho de que los 
protagonistas sean menores 
no resta importancia a esta 
forma de violencia recurren-
te e intencionada, que deja 
a la víctima indefensa ante 
un atacante que actúa des-
de una posición superior. 
Se trata de modificar la vi-
sión que subestimaba estos 
comportamientos, aludiendo 
a que son cosas de niños, 
para considerarlos como ac-
tos de violencia.

Efectivamente, esta vio-
lencia comprende acciones 
intencionadas y prolonga-
das, como insultos, difama-
ción, amenazas y agresivi-
dad física ejercida por uno 
o varios alumnos contra otro 
que se encuentra en inferiori-
dad de condiciones.

Asimismo, el uso de las 
nuevas tecnologías ha su-
puesto el crecimiento de los 
casos de ciberbullying. Algu-

nas de sus manifestaciones 
son el envío de insultos, la 
suplantación de identidad, la 
difusión de rumores, el pira-
teo de una cuenta personal 
y la manipulación de fotos y 
vídeos comprometidos, que 
además permiten en nume-
rosas ocasiones el anonima-
to del acosador.

El bullying provoca en las 
víctimas grandes secuelas, 
no solo físicas sino psicológi-
cas, pudiendo derivar en de-
presión, ansiedad, y en casos 
más extremos, produciendo 
autolesiones o ideas suicidas.

Por todo lo expuesto, 
resulta prioritario detectar el 
acoso escolar o el ciberaco-
so en las fases iniciales, a tra-
vés de la implicación de los 
centros escolares, hablando 
con el agresor  y sus padres, 
además de hacerlo con los 
padres de la víctima, y aplicar 
las medidas punitivas oportu-
nas para evitar su reiteración.

Se trata con ello de refor-
zar la autoestima del menor 
agredido, para que entienda 
que la violencia nunca está 
justificada. Otro soporte fun-

damental de ayuda es el apo-
yo de los compañeros, que 
paradójicamente a menudo 
permanecen como espec-
tadores pasivos ante estos 
hechos tan deleznables.

Además, los Gobiernos 
deben ofrecer una respuesta 
integral y contundente frente 
al acoso, y no actuar cuan-
do se produce una tragedia, 
destinando mayores recur-
sos presupuestarios para 
abordarlo.

En resumen, la educa-
ción en el entorno familiar y 
en la aulas en valores esen-
ciales como el compañe-
rismo, el respeto y la soli-
daridad resultan esenciales 
para erradicar el problema. 
Lamentablemente, se extien-
de la visión de una sociedad 
cada vez más insensible ante 
el sufrimiento ajeno. Por tan-
to, la educación en valores 
se antoja urgente y necesa-
ria. El bullying representa un 
problema social y el remedio 
sólo puede proceder del ám-
bito de  la educación, desde 
todos los actores sociales 
implicados en la misma. III
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“Cuando comenzaron los colegios 
británicos aquí no había legislación”

F. J. R. Baena

C
onfieso que es la primera vez que entrevis-
to a una persona que ha recibido la orden 
del imperio británico.
Es un honor, la verdad. Para los británicos es 

algo muy importante. Recibí este honor en verano, en el 
Queen’s Birthday Honours, el cumpleaños de la Reina. 
En noviembre recibí la medalla en Buckingham Palace, 
pero no sabes hasta el último momento quién va a entre-
gártela. A mí me tocó el príncipe Guillermo.
¿Qué habló con el príncipe en ese momento?
Me preguntó sobre mi trabajo y la enseñanza británica 
en España. Le expliqué el trabajo que he hecho a lo lar-
go de los años para la Asociación Nacional de Colegios 
Británicos en España (NABSS) y también que hay más 
de 70 en este país, cosa que le sorprendió mucho. 
Tengo entendido que costó mucho que se reconocie-
ran a los colegios británicos en España y que se va-
lidaran los estudios que allí se realizaban. ¿Fue por 
alguna cuestión política?
Cuando comenzaron los colegios británicos en Espa-
ña no había legislación ni reconocimiento de estudios, 
pero era una cosa general en todos los países, excepto 
aquellos colegios con los que ya había acuerdos, como 
el Liceo Francés o el Colegio Alemán, que estaban fi-
nanciados por sus propios países. Parte de mi trabajo 
era buscar el reconocimiento de los colegios británicos 
y buscar apoyo.
¿Por qué no se apoya económicamente desde el Rei-
no Unido a los colegios británicos?
No veían necesario, supongo, invertir dinero público 
fuera de Gran Bretaña. Todos los colegios británicos 

Trabajamos con el 
Ministerio y la 

Embajada para 
llegar a acuerdos para 
después dell Brexit

do de mi padre que me decía, como últi-
mo recurso para convencerme de que me 
quedara: “Anne, tienes que devolver a tu 
país parte de lo que has recibido”. Creo que 
ahora mi padre estaría orgulloso por mi tra-
bajo en la enseñanza británica en España. 
¿Vino directamente a Castelldefels? 
¿Qué recuerda de aquella época?
Un grupo de amigas, con veintipocos años 
y siendo todas profesoras, queríamos ver el 
mundo, y decidimos venir a España. No era 
nuestra intención venir y establecernos, ya 
que íbamos a viajar por diferentes países. 
¿Y qué pasó? Pues lo típico... Gastas todo 
tu dinero, y como mis padres no estaban 
conformes con el viaje no les volví a pedir. 
Y empecé a buscar trabajo.
Enseñando inglés. 
Sí, en la academia Berlitz, en la calle Pela-
yo, en Barcelona. Fue en el 1966. Pero des-
pués me cansé por los horarios, y descubrí 
que ya existía un pequeño colegio en Cas-
telldefels: The Anglo-American School, en 
el paseo Garbí, cerca de la playa. Y fui a 
buscar trabajo.  
La acabaron contratando y más adelan-
te pasó a dirigirlo. Y aquí en Castellde-
fels conoció a Josep, su marido. ¿Cómo 

recuerdan la ciudad por aquel entonces?
Era un sitio muy pequeño y en la zona de la playa las 
calles no estaban ni asfaltadas. [Entra en la conversa-
ción su marido, Josep Farré]: En el colegio hacíamos 
los recreos en la calle. Si venía, de vez en cuando, algún 
coche, se apartaban los niños. 
¿Cuál era la relación del colegio con Castelldefels? 
¿Había alumnos de la ciudad?
En el año que entré a trabajar ya se marchaban los ameri-
canos de la Sexta Flota, que estaba anclada en Barcelona. 
El colegio continuó para otras familias extranjeras que 
había por aquí, pero también para las de la zona. Tenían 
visión de futuro aquellos padres que matriculaban a sus 
hijos en nuestro colegio. [Josep Farré]: Había ya mu-
cho turismo por entonces y los padres eran conscientes 
de la importancia del inglés. [Prosigue McEwan]: Pero 
se quedaban hasta los 10 u 11 años, que es la Primaria, 
porque los padres se preocupaban por el reconocimiento 
de la titulación. Percibí esta preocupación y fue una de 
las tareas en las que trabajamos a través de la NABSS, y 
acabamos consiguiendo el reconocimiento de estudios, 
justo antes de que España entrara en la Unión Europea.  
En 1985 pasan a ser propietarios del colegio. ¿Fue 
difícil tirar adelante con el centro educativo?
No significó un cambio importante. Los dos trabajába-

T
he British School of Barcelona es una isla 
anglosajona en pleno Delta. Una manera de 
sumergirse en la lengua inglesa, como si nos 
encontrásemos en el mismísimo Piccadilly 

Circus. Nos recibe el equipo de comunicación del 
colegio y su fundadora, Anne McEwan, acompañada 
por su marido Josep Farré. Comenzó su labor en el 
The Anglo-American School de Castelldefels, a poca 
distancia del actual British School, a donde se muda-
ron en 1999 para conseguir más espacio. Anne aca-
ba de ser investida con la Orden del Imperio Británico 
por su servicios a la educación británica en España. 
Enseña la medalla e insiste en fotografiarse con su 
esposo. “La mitad de este mérito es tuyo”, le dice. 

ANNE MCEWAN Y SU MARIDO, JOSEP FARRÉ, EN LA ENTRADA DE THE BRITISH SCHOOL 
OF BARCELONA | EL LLOBREGAT

que se han establecido en España lo han hecho mediante 
iniciativas privadas.

Los orígenes
Usted es nacida en Escocia. ¿Vuelve mucho a su país? 
¿Qué relación mantiene con él?
Solo a nivel familiar. Mi contacto con los británicos es a 
través de NABSS y la embajada en Madrid. 
En los años 60 del siglo pasado usted llega a Barcelo-
na desde su Escocia natal. ¿Qué le empujó a hacerlo?
Cuando salí de Escocia no tanta gente se marchaba del 
país, y mis padres no estaban muy contentos. Me acuer-

ANNE MCEWAN. Fundadora de The British School of Barcelona, en Castelldefels. Antigua directora del colegio The Anglo-American School. Condecorada recientemente con la Orden del Imperio Británico.
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mos en el colegio. Josep en la ad-
ministración y yo como profesora. 
Pero además teníamos un internado 
en el colegio y hacíamos como de 
padres, llevábamos a los alumnos a 
todas partes. Llegamos a tener hasta 
40 niños. Estábamos bastante inte-
grados en Castelldefels.  
¿Había niños de todo el mundo?
Sí, era muy internacional. Me acuer-
do de niños iraníes. En Irán, tras la 
revolución, los padres estaban pre-
ocupados porque sus hijos, a los 14 
años, tenían que ir al ejército. Los 
padres que podían los enviaban aquí 
para evitarlo. 
Muchos orígenes y circunstancias 
que se daban lugar en el centro...
Y también tuvimos a niños austra-
lianos, de padres que venían a bus-
car petróleo en el Mediterráneo, y 
cuando la construcción de la central 
nuclear de Ascó, los hijos de los que 
la hicieron venían a nuestro colegio.  
En 1999 se funda el nuevo edificio 
en los terrenos de la calle Gines-
ta. ¿Qué les empujó a cambiar de 
ubicación?
El edificio del paseo Garbí era para un grupo pequeño 
y nosotros íbamos creciendo. Era todo muy justito, y 
no teníamos nuestras propias instalaciones deportivas y 
teníamos que llevar a los niños en bus a una pista depor-
tiva. Durante años estuvimos buscando un solar, hasta 
que lo logramos en 1989, antes de que existiera el Canal 
Olímpico.  
¿Por qué se tardó una década en hacer realidad el 
nuevo colegio?
Buscar recursos para construir el nuevo edificio fue 

No ha sido fácil, 
nada es fácil en 

esta vida. Las cosas no 
crecen en los árboles

EL PRÍNCIPE GUILLERMO, NIETO DE LA REINA ISABEL II, HACENDO ENTREGA DE LA MEDALLA QUE 
CONDECORA A MCEWAN CON LA ORDEN DEL IMPERIO BRITÁNICO POR SUS SERVICIOS | BSB

lla nosotros. No ha sido fácil, nada es fácil en esta vida. 
Las cosas no crecen en los árboles. Hay esfuerzo, y no-
sotros nos esforzamos mucho y conseguimos el colegio.

Presente y futuro 
Cambiando ligeramente de tema, el nivel de inglés 
en España a menudo deja mucho que desear… ¿A 
qué atribuye esta falta de don de las lenguas?
No sé qué decirte. España es muy grande, pienso que en 
realidad sí que hay deseo por parte de los gobiernos y 
ministerios de introducir otros idiomas en la enseñanza. 
Creo que intentan introducir el bilingüismo con el inglés. 
En Madrid, por ejemplo, tienen un sistema operativo de 
bilingüismo con el inglés. En otras autonomías tienen 
sus propias lenguas que tienen que promover también, y 
quizás el inglés no tiene tanta importancia. Nosotros, en 
nuestro trabajo, pensamos que hoy en día el inglés, para 
moverte por el mundo, es necesario hablarlo.  
¿Les preocupa las consecuencias que puedan sufrir 
tras el Brexit?
Trabajamos con el Ministerio de Educación y la emba-
jada para llegar a acuerdos bilaterales para después del 
Brexit, y así facilitar la llegada de profesores británicos 
a nuestro colegio, como hasta ahora. Gracias a estas ne-
gociaciones no creemos que nos afecte más allá. III

complicado. Hubo algún problema referente a expro-
piaciones, pero finalmente se pudo arreglar. A lo largo 
de los años siempre hemos tenido una relación cordial 
con el Ayuntamiento de Castelldefels; de hecho, durante 
años formé parte del Consejo Escolar. Más bien los pro-
blemas vinieron a la hora de encontrar fondos.   
Le cito: “He visto el progreso de esta escuela, desde 
una casita a las maravillosas instalaciones actuales”. 
¿Qué siente cada vez que vuelve a este edificio?
Mucho orgullo y satisfacción por haber puesto la semi-

ANNE MCEWAN. Fundadora de The British School of Barcelona, en Castelldefels. Antigua directora del colegio The Anglo-American School. Condecorada recientemente con la Orden del Imperio Británico.

L’APUNT

The British School of Barcelona fue adquirida en 2007 
por el grupo educativo internacional Cognita, que cuen-
ta con 77 colegios en todo el mundo, siete de ellos en 
España. El grupo, del que Anne McEwan es consejera, 
lleva a cabo una tarea de apoyo a los centros educati-
vos que favorece su crecimiento y mejora del proyecto 
educativo, el cual no se ve alterado ni modificado por el 
hecho de pertenecer a este grupo internacional.

La introducción de The British School of Barcelona 
en Cognita ha permitido incrementar la oferta educativa 
y los recursos, además de ayudar a la evolución de sus 
instalaciones, como la creación de un edificio de Secun-
daria, un gimnasio, un teatro o el flamante campo de 

Cognita, el grupo internacional que ha permitido incrementar la
oferta educativa y los recursos de The British School of Barcelona

EL NUEVO CAMPO DE RUGBY HOMOLOGADO ES UNA
REALIDAD DESDE SEPTIEMBRE DEL AÑO PASADO | BSB

rugby, reconocido por la Federación de 
Rugby y adaptado también para la prác-
tica fútbol 7 y 11. 

Los terrenos en los que se ha cons-
truido el terreno de juego, en marcha 
desde septiembre, son una concesión 
del Ayuntamiento de Castelldefels. El 
centro ha hecho el campo y tienen uso 
preferente del mismo durante el horario 
lectivo y las horas extraescolares. Por la 
tarde y los fines de semana, las instala-
ciones son compartidas con otros clubs 
de la ciudad.
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Premi Aigües Cristal·lines

Fundació Utopia
Cornellà

Anna Caballé
Filòloga

L’Hospitalet

El Llobregat valora la transparència en la 
informació amb aquest premi periodístic a un 
professional o mitjà de comunicació comarcal

Manolo Garrido
Radiofonista
L’Hospitalet

Premi a la Major Crescuda
Personatges que han aconseguit, per la seva 
tasca professional en qualsevol àmbit, una 

sobtada notorietat social

Premi Cabal Amazònic
Figures destacades de la comarca, amb una 

dilatada trajectòria en les seves especialitats 
que els han portat a ser únics

Robert Moreno
Entrenador de futbol

L’Hospitalet/Castelldefels

Nil Llop
Patinador

El Prat

Judith Corachan
Triatleta
Sant Boi

Gerhard Grenzing
Mestre orguener

El Papiol

Núria Espert
Actriu

L’Hospitalet

Joan Margarit
Poeta

Sant Just Desvern

La Fundació Utopia, 
presidida per Francesc 
Castellana i amb seu al 
Castell de Cornellà, ha 
dedicat 2019 a recordar, 
mitjançant un calendari 
d’activitats, la figura de 
Joan García-Nieto, un 
dels activistes més im-
portants de la comarca i 
que fa un quart de segle 
que ens va deixar.

Manolo Garrido té una 
llarga trajectòria com a 
locutor de ràdio, a emis-
sores com Ràdio Metro-
pol de Cornellà Ràdio 
l’Hospitalet o Ràdio 
Sabadell. Una trajec-
tòria que ara continua 
a través dels podcasts 
‘Trozos de vida, trozos 
de radio’, adaptats als 
nous temps.

Aquest entrenador de 
futbol hospitalenc ha 
protagonitzat l’últim 
any un ascens vertigi-
nós de la seva carrera 
i popularitat, fins a ar-
ribar a ser, encara que 
pocs mesos, seleccio-
nador nacional. Acaba 
de ser fitxat per un dels 
millors equips de Fran-
ça, el Mònaco.

La triatleta santboiana 
ha completat una tem-
porada espectacular 
que ha estat coronada 
per la victòria a l’Em-
brunman, el triatló més 
emblemàtic i dur del 
circuit mundial. La de 
Sant Boi també està no-
minada al premi de Mi-
llor Esportista Catalana 
del 2019. 

El jove patinador del 
Prat va endur-se una 
medalla d’or i una al-
tra de bronze als World 
Roller Games de Bar-
celona, un any després 
d’haver patit un greu 
accident entrenant. El 
pratenc és un exemple 
de superació i una es-
perança del patinatge 
espanyol per al futur.

Aquest mestre orgue-
ner nascut a Alemanya i 
instal·lat des de fa qua-
tre dècades al Papiol es 
vanta de captar l’ànima 
dels orgues. I realment 
ho fa amb la seva espe-
cial sensibilitat cap a un 
instrument mil·lenari. 
Ara, acaba de fabricar 
l’orgue de la catedral 
de Praga.

Una vida dedicada a 
la poesia li ha valgut 
a aquest lleidatà i veí 
de Sant Just Desvern 
l’obtenció del Premio 
Cervantes. El jurat del 
guardó va destacar 
la seva contribució a 
l’enriquiment de les 
llengües catalana i es-
panyola, atès que és un 
poeta bilingüe.

Núria Espert representa 
l’esperit de la interpre-
tació i la dramatúrgia 
que ha viscut i viurà 
sempre a sobre d’un es-
cenari. Tot i ser reco-
neguda nacionalment 
i internacional amb 
molts guardons, l’actriu 
hospitalenca mai no ha 
rebut l’homenatge que 
es mereix a casa seva. 

La filòloga hospitalenca 
Anna Caballé ha rebut 
el Premio Nacional de 
Historia per una biogra-
fia sobre Concepción 
Arenal, mare del femi-
nisme a Espanya i al-
hora molt desconeguda 
entre el gran públic, més 
enllà del seu nom. El lli-
bre de Caballé ha col-
laborat a descobrir-la.

 VI Edició Premis elllobregat 2020
EL LLOBREGAT



 25

Premi Ribera Solidària
Un guardó a una entitat sense ànim de lucre 

per tenir a la solidaritat com a columna 
vertebral al llarg de la seva història 

Premi Afluent Verd
L’ecologisme i la sostenibilitat són tan 
fonamentals per a la nostra societat 

com un afluent ho és per a un riu

Premi Aigües Braves
De tant en tant, la calma del riu es veu 

sorpresa per les inesperades inundacions 
que obliguen a la mobilització ciutadana

Associació de 
Familiars de malalts 

d’Alzheimer
Baix Llobregat

Plataforma ciutadana 
per una societat 
inclusiva a Gavà

Isabel Gimeno
Directora de Solidança

S. Joan Despí/S. Just 
Desvern/S. Esteve Sesrovires

Silence
Molins/Esplugues

Institut Baldiri 
Guilera

El Prat

APAE Catalunya

Sergio Medialdea
Gavà

Ingrid León
L’Hospitalet

Juan Bergua 
y Luisa Vera

Cornellà

L’Associació de Famili-
ars de malalts d’Alzhei-
mer ha celebrat el 2019 
un quart de segle de 
vida. Ho van comme-
morar a l’octubre, amb 
un acte a l’Auditori de 
Cornellà, a on van ex-
plicar les accions que 
porten a terme al Baix 
i la seva feina amb els 
afectats per la malaltia.

Roba Amiga és una 
activitat de Solidança, 
una associació amb seu 
a la comarca. S’encar-
reguen de recollir roba 
usada per reciclar-la o 
donar-li un nou ús. Un 
dels principals pilars 
del projecte és la plan-
ta de reciclatge de Sant 
Joan Despí, on porta a 
terme la seva activitat.

L’associació va comen-
çar a caminar el 2018, 
quan van aconseguir 
el seu primer èxit: que 
joves amb discapacitat 
poguessin seguir estu-
diant a través d’un Iti-
nerari Formatiu Especí-
fic, després de finalitzar 
el cicle obligatori. La 
seva màxima és avan-
çar cap a la inclusió.

Silence és una marca 
cent per cent Baix Llo-
bregat que fabrica mo-
tos elèctriques. Acaba 
de signar l’acord per 
començar a construir 
la nova eScooter de 
SEAT. La companyia 
representa el 37% de la 
quota del mercat de mo-
tos elèctriques a Europa 
i el 80% a Espanya.

APAE Catalunya és una 
entitat que es dedica a 
la protecció dels ani-
mals. En aquest sentit, 
l’any passat va posar en 
marxa un projecte, con-
juntament amb l’Ajun-
tament de Cornellà, per 
salvar als ànecs del parc 
de Can Mercader, ame-
naçats per l’incivisme i 
la brutícia.

L’institut Baldiri Guile-
ra va posar en marxa fa 
prop de tres dècades una 
reproducció del Delta 
en miniatura al seu jar-
dí, amb la qual apropen 
l’estima per la natura i 
la ciència als alumnes, 
alguns dels quals es van 
formar amb ella i ara la 
fan servir per ensenyar a 
les noves generacions.

Durant anys va ser fa-
mós per interpretar al 
Primo de Zumosol, un 
homenot que defensava 
el seu cosí dels assetja-
dors. Aquest gavanenc 
estava fent justícia amb 
la seva història perso-
nal, atès que va patir 
bullying a l’escola. Ara, 
el combat mitjançant 
xerrades i conferències.

Els pares de Cristina 
Bergua han lluitat per 
saber què se’n va fer de 
la seva filla, desaparegu-
da sense rastre un 9 de 
març del 1997. Van aju-
dar a fundar InterSOS, 
que ajuda a persones 
en la mateixa situació, i 
gràcies a la seva insis-
tència s’han els millorat 
protocols policials.

Ingrid León va estar 
més de 60 dies acampa-
da amb el seu fill petit 
davant de l’Ajuntament 
de L’Hospitalet. Exigia 
una solució al seu cas, 
després d’haver estat 
desnonada dos cops 
en un any. Finalment, 
l’Obra Social de la PAH 
va ajudar-la amb un pis 
provisional.
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Ball de cadires municipal

Mig any després de la investidura, els Plens 
i els governs presenten canvis destacables

Redacció

E
ls cartipassos i la composició dels Plens de la co-
marca canvien a la velocitat de la llum. Sovint, 
poc després d’haver estat escollits pels ciutadans 
a les urnes i haver-se constituït en sessió d’investi-

dura oficial. Aquest mandat no ha estat una excepció i, de 
moment, el mapa polític dels governs municipals ha anat 
variant gairebé des del minut zero. 

Un dels primers serials de la legislatura va ser el pro-
tagonitzat per alguns regidors electes de Ciutadans, que en 
plena crisi de la formació taronja van optar per abandonar 
el partit, en molts casos per desavinences amb la direcció 

Tres regidors de Cs al Baix marxen del partit, 
dos dels quals segueixen com a no adscrits

Sant Esteve viu una setmana de tensió per un 
intent de moció de censura que no prospera

nacional de la formació. El cas més sonat va ser el del 
vicentí Carlos Gómez, cap de llista de la formació que va 
possibilitar que Miguel Comino, del PSC, arrabassés l’al-
caldia a ERC en un municipi tan simbòlic per a l’indepen-
dentisme. Finalment, el pacte entre Cs i PSC ha seguit en-
davant, fins al punt que ara al gener els tres representants 
taronges s’han afegit al govern vicentí, en virtut del pacte 
signat l’estiu passat. Per la seva banda, Gómez va fer un 
pas enrere i va renunciar a l’acta de regidor. 

Diferent va ser el cas d’Olga Puertas, cap de llista de 
Cs a Sant Boi, que tal com va avançar en exclusiva aques-
ta publicació va decidir abandonar la formació i passar a 
ser regidora no adscrita per desavinences amb l’agrupació 
local i amb el que va descriure com “deriva dretana” del 
partit en l’àmbit estatal. Camí similar al que va fer Fran-
cisco Aguilar a Esparreguera, que és regidor no adscrit 
després de renunciar a seguir a Cs per motius similars. 

Tensió a Sant Esteve Sesrovires
Els cartipassos han experimentat també canvis, com el de 
Torrelles, on Maria Vidal ha substituït Sebastià Guichan-
dut al govern de CATorrelles. Per altra banda, Junts per 
Catalunya ha aconseguit accedir al govern de dos munici-
pis més al Baix, com són Castelldefels -en la línia del qua-
dripartit del passat mandat que va impedir que el popular 
Manuel Reyes fos alcalde- i Olesa. 

En el cas de la ciutat del Delta, Xavier Amate torna 
a tenir responsabilitats governamentals com a regidor de 
Territori, mentre que a Olesa el regidor Domènec Paloma 
es va incorporar a l’equip de govern del Bloc Olesà com 
a regidor d’Esports. 

Però el cas més intens és el que ha tingut lloc recent-
ment a Sant Esteve Sesrovires, on l’oposició encapçalada 
per l’ERC de Maria Carme Rallo va presentar, de la mà 
d’Alternativa Unitària i ARASes, una moció de censura 
per fer fora l’alcalde Enric Carbonell, del PSC. Finalment, 
el regidor d’ARASes, l’exalcalde socialista Joan Galce-
ran, clau en l’aritmètica de tot plegat, va fer un pas enrere 
i la moció es va acabar retirant. A la pàgina següent ens 
explica els motius que el van portar, primer a donar suport 
a la moció de censura i després a desdir-se’n. III

EL SALÓ DE PLENS 
DE SANT ESTEVE, UN 

DELS MUNICIPIS A ON 
HI HA HAGUT MÉS 

INTENSITAT POLÍTICA 
DARRERAMENT
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JOAN GALCERAN. Nou primer tinent d’alcaldia de Sant Esteve i home clau en el serial de la moció de censura retirada contra Carbonell.

“Entronitzar Rallo com a alcaldessa 
hagués estat l’error de la meva vida”

Carlos Manzano

P
er què va donar suport en un principi a la 
moció de censura contra Enric Carbonell?
Jo no he vingut aquí per a fer de gerro de ningú, 
sinó per fer coses. He estat alcalde molts anys 

i no he vingut de nou a l’Ajuntament per a no fer res. 
Si no, no hi seria aquí. Vam parlar amb els d’ERC que 
volien fer una moció per organitzar un govern més am-
pli. Jo no tenia cap pacte amb en Carbonell, tot i que si 
que el vaig votar a la investidura. Ell ens va dir que qui 
volgués podria entrar al govern més tard, però com que 
no havia estat possible aquests mesos i jo volia fer feina 
pel poble, vaig donar suport a la moció.
Va rebre pressions a Sant Esteve després de presen-
tar la moció?
La gent s’ha dividit, uns a favor de Carme Rallo i els 
altres a favor de Carbonell. Però ho han fet molt pel 
sentiment a favor o en contra de la independència. De 

J
oan Galceran va néixer a Barcelona el 1958. 
Poc va trigar a tornar a Sant Esteve, a on va 
ser alcalde amb el PSC del 1983 al 2006. Va 
marxar del partit el 2011. Fundà ARA Sant 

Esteve, un nou partit municipalista amb el qual és, 
actualment, tinent d’alcalde a l’ajuntament. Va pre-
sentar una moció de censura amb ERC i Alternativa 
Unitària el 14 de gener, però dos dies abans del Ple 
va fer-se enrere i va arribar a un acord amb l’alcalde 
Enric Carbonell. Ara és primer tinent d’alcaldia.

fet, costava anar pel carrer; m’escapava corrent per no 
parlar-hi del tema.
Però després va desdir-se’n, i ara entra al govern so-
cialista.
Sí. Perquè l’oferiment i les garanties que em donava el 
PSC, que és el meu partit d’abans, són molt més sòlides 
i més serioses que les que tenia amb ERC i Alternativa 
Unitària. ARA Sant Esteve, el nostre partit, sempre ha-
via tingut una desconfiança envers Rallo.
Com va començar aquesta desconfiança?
Quan jo vaig marxar fa cinc anys, vam fer alcaldessa a 

aquesta senyora i allò va fallar molt per totes bandes. Va 
ser un desastre.
No té gaire bona opinió de l’exalcaldessa Carme Ra-
llo...
No és mala dona. Té un caràcter difícil. Al darrere té 
a molt bona gent. Però sempre és a Barcelona amb la 
direcció del partit i no mira molt per Sant Esteve... Que 
la posin al Parlament amb les noves eleccions. Perquè 
aquí, pel poble, no té l’empatia necessària. Hagués estat 
l’error de la meva vida entronitzar-la com alcaldessa.
La presentació de la moció de censura ha estat un toc 
d’atenció cap al govern del PSC?
Jo no volia que fos així. Però el comportament que han 
portat a terme els que haurien de ser guanyadors –ERC- 
no m’ha agradat. Així que em quedo amb el que crec 
que serà millor persona –Carbonell- i que es deixarà in-
cidir més en la gestió.
Torna amb els socialistes i com a primer tinent 
d’alcalde.
Correcte. Ara he estat nomenat primer tinent d’alcalde i 
coordinador de totes les àrees, perquè jo no vull cap car-
tera específica, vull poder impulsar accions i millores 
pel poble sense haver d’anar-ho a fer jo. Ja hi ha nova 
gent perquè ho faci.
Què vol canviar a Sant Esteve?
S’han de refer les voreres de l’entrada al municipi, on 
abans era la Chupa-Chups. El Fòrum que vaig impulsar 
als meus últims anys com alcalde de Sant Esteve, que ara 
només en queda l’estructura, allò que aquí la gent li diu el 
‘Dragon Khan’... Allà s’ha de fer la nova biblioteca, els 
bucs musicals i les places de pàrquing. Ni que ho fem en 
diverses fases, però s’ha de fer. Perquè si tu no canvies 
coses com aquestes, la gent continuarà pensant que estem 
aturats a Sant Esteve. S’ha de començar a fer gestió. III

GALCERAN (DRETA), SIGNANT L’ACORD DE GOVERN AMB 
L’ALCALDE CARBONELL (ESQUERRA) 
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U
na realidad crecien-
te en nuestra socie-
dad es el de la so-
ledad indeseada en 

la vejez. Casi dos millones 
de personas mayores viven 
solas en España, siendo en 
su mayoría mujeres. La so-
ledad indeseada es un sen-
timiento que tiene efectos 
muy nocivos no solo para el 
bienestar sino para la salud 
de las personas afectadas. 

Negacionisme.cat
regidor d’erc a cervelló

Josep-Ramon  Mut

La soledad indeseada
en la vejez

portavoz de cs en l’hospitalet

Miguel García

“N
osaltres no 
vam guanyar 
però ells tam-
poc”, aquesta 

és una de les frases que en 
Raül Romeva va pronunciar 
a la seva brillant intervenció 
el passat mes de gener a la 
Comissió del 155 al Parla-
ment de Catalunya. 

El Conseller no es tallava 
un pèl reconeixent que no, 
que encara no hem guanyat 
perquè la victòria arribarà 
el dia que realment siguem 
república. I d’això es trac-
ta, de treballar per corregir 
errors comesos, per apren-
dre de les sobreactuacions 
estèrils i d’actuar de forma 
més intel·ligent i discreta.

Però en comptes de tot 
això els independentistes 
ens estem discutint cons-
tantment entre nosaltres, i 
per més que li dono voltes 
em costa d’entendre, per-
què no fa tant els sobira-
nistes no érem més que un 
vint per cent, i ara que som 
tants ens estem matant.

Hay evidencia científica que 
relaciona la soledad con en-
fermedades cardiovascula-
res. La soledad indeseada 
fomenta la depresión, ge-
nera ansiedad, problemas 
de sueño y sus respecti-
vos tratamientos con psi-
cofármacos. Incrementa el 
uso de recursos sociales 
y sanitarios, incluyendo el 
ingreso en residencias. Sus 
efectos son comparables 
al tabaquismo y la falta de 
actividad física. La soledad 
no deseada es una realidad 
difícil de detectar porque 
hablamos de personas muy 
invisibilizadas y es un senti-
miento subjetivo que puede 
ser no reconocido. 

Para abordar el fenó-
meno de la soledad in-
deseada, son necesarias 
intervenciones desde dis-
tintas disciplinas y se preci-
sa la colaboración entre el 
sector público, el privado y 
las entidades sociales para 
potenciar el trabajo en red 
y generar soluciones con-
juntas. En este sentido, los 
trabajadores sociales y los 
profesionales sanitarios tie-
nen un papel fundamental. 
Por todo esto, es importan-
te que los ayuntamientos 
coordinen e impulsen estos 
programas. Cada vez hay 
más iniciativas para abordar 
esta situación: programas 
de prevención y detección, 
de voluntariado, de relacio-

nes intergeneracionales, de 
contacto entre personas 
solas, de prescripción so-
cial para evitar el trato far-
macológico de malestares 
de raíz emocional como la 
soledad...

Cada vez nuestra es-
peranza de vida es mayor 
y por eso cada vez es más 
importante fomentar un en-
vejecimiento activo que es 
clave para el bienestar y la 
salud de nuestros mayores. 
Para ello es importante de-
tectar y atender a las perso-
nas mayores que padecen 
soledad indeseada porque 
es una realidad creciente y 
en demasiadas ocasiones 
muy ignorada e invisibili-
zada. Es muy importante 
también concienciar a la 
sociedad tanto para que las 
personas afectadas tomen 
conciencia de su situación 
como para que todos nos 
responsabilicemos y aten-
damos como se merecen 
nuestros mayores.

Por eso, Ciudadanos 
ha llevado una moción al 
pleno del Ayuntamiento de 
L’Hospitalet para que se 
ponga la proa para encarar 
esta creciente realidad. Los 
ayuntamientos son la ad-
ministración más próxima 
a los ciudadanos y deben 
ser la vanguardia en políti-
cas para detectar y paliar la 
soledad entre nuestros ma-
yores. III

I si bé fa temps que 
dono voltes al perquè dis-
cutim recurrentment, va ser 
amb la frase d’en Romeva 
quan ho vaig entendre. Son 
molts els que no entenen 
que malgrat haguem fet 
passos importants no hem 
guanyat encara, son molts 
els que viuen en un “nega-
cionisme”, els que creuen 
que ja està tot aconseguit i 
que es dediquen a menys-
prear a tots els sobiranistes 
que no pensen exactament 
igual que ells.

La consecució de la re-
pública l’aconseguirem su-
mant més suports, a dins 
i fora de Catalunya. Dins, 
convencent més gent, per-
què malgrat els indepen-
dentistes siguem majoria hi 
ha qui la discuteix perquè 
els tres partits sobiranistes 
mai en cap elecció hem su-
perat el cinquanta per cent 
dels sufragis emesos. I fora, 
treballant perquè l’opinió 
espanyola no vegi com un 
atac personal que els cata-

lans vulguem decidir el nos-
tre futur. No cal convèncer 
a la societat espanyola en 
pro de la secessió de Ca-
talunya, simplement que el 
fet que vulguem autode-
terminar-nos no suposa ni 
un atac, ni un perjudici cap 
amb ells. I això només es 
fa parlant i explicant-se en 
els mitjans i fòrums que la 
societat espanyola majori-
tàriament mira o llegeix. 

Així doncs, no és allò 
de tot està per fer i tot és 
possible, sinó que hem 
fet molt, i gràcies a això, 
cada cop tot és més pos-
sible. Això sí, el dia que 
deixem de competir entre 
sobiranistes i entenguem 
que no es pot ser més o 
menys independentista, 
que d’independentista ho 
ets o no ho ets, però que 
el terme no admet gradua-
ció, aquell dia, a banda de 
deixar de perdre el temps, 
estarem més a prop de 
que el que avui és possible, 
demà sigui realitat. III
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E
n estos últimos días 
hemos visto como los 
partidos separatistas 
han escenificado su 

ruptura tanto del propio go-
vern de la Generalitat como 
en el plano de acción unitario 
del que tanto alardearon en el 
pasado. 

Los que nos quieren se-
parar, de facto, ya se han 
separado entre ellos. Al fin, 
se pone de manifiesto cuál 
es el principal leitmotiv de 
estas formaciones políticas, 
que lejos de preocuparse 
por los catalanes, confunden 
con demasiada asiduidad sus 
propios intereses mundanos 
con los de interés general.

Se cierran ahora, por 
tanto, dos nefastos años de 
mandato del Sr. Torra que 
se han caracterizado por su 
nula capacidad de alcanzar 
acuerdos y llevar propuestas 
concretas a los problemas 
comunes que tenemos la 
mayoría de los ciudadanos 
que vivimos aquí. Han sido 
años de inhibición legislativa, 
de mucho viaje a Waterloo 
pero de pocas soluciones a 

las necesidades reales. ¿Al-
guien sabría enunciar alguna 
reciente solución sobre la fal-
ta de médicos y las listas de 
espera, alguna propuesta en 
el ámbito educativo contra 
el fracaso escolar o alguna 
nueva medida para paliar las 
carencias de los servicios so-
ciales? Imposible enumerar lo 
que no se ha hecho.

Ante la ruptura se abre 
una oportunidad. Una nueva 
ocasión para que aquellos 
que nos consideramos cata-
lanes y españoles tomemos 
la alternativa a este gobierno 
caduco y reestablezcamos 
la convivencia, aportemos 
soluciones y desarrollemos 
la capacidad que tiene un 
gobierno autonómico para in-
cidir favorablemente en el día 
a día de las personas que vi-
ven en el territorio. Se puede 
hacer mucho por todos si hay 
voluntad real de remangarse 
y trabajar por lo común y de-
jar de lado las diferencias. Es 
momento de unir, de coser lo 
que otros han roto. 

Llega el tiempo de la 
generosidad entre partidos, 

de sumar fuerzas en proyec-
tos como Cataluña Suma, 
una propuesta popular que 
nace para que seamos más 
fuertes los constitucionalis-
tas y podamos ofrecer una 
alternativa capaz de darle la 
vuelta a esta situación de in-
satisfacción, de parálisis, de 
dejadez. Ante la necesidad 
de una nueva ley electoral 
que no llega, sólo si los par-
tidos vamos de la mano, po-
dremos hacer frente a sepa-
ratistas y demás fuerzas que 
han olvidado gobernar para 
todos y no excluir a nadie. 

Y en este nuevo desafío, 
el Baix Llobregat, una de las 
comarcas más importan-
tes de toda Cataluña debe 
hacer valer su voz, y puede 
abanderar el cambio que 
toda nuestra Comunidad ne-
cesita. 

Es la hora de tomar la 
palabra, de coger el tren de 
las oportunidades y darle la 
vuelta para que nunca más 
se rompa la concordia, per-
damos la confianza en los 
gobiernos y nuestra comarca 
no siga estando olvidada. III

Separatistas
separados

portavoz del pp en castelldefels

Manuel Reyes

L
a nostra comarca, du-
rant l’últim any i l’inici 
de l’actual, ha estat 
brutalment colpejada 

per la violència masclista. 
Cinc dones baixllobregati-
nes i una menor han estat 
assassinades. El primer 
crim va ser al maig d’una 
dona de Viladecans. As-
sassinada a Cornellà, el seu 
cos va ser trobat al Prat. El 
segon al mes de juny, es va 
produir a Viladecans. Al set-
embre una noia de Cornellà 
fou assassinada a Londres 
per la seva exparella. Fina-
litzàvem l’any amb la pèrdua 
de l’última dona al Prat de 
Llobregat. I hem començat 
el 2020 amb el brutal as-
sassinat d’una altra dona i 
la seva filla a Esplugues de 
Llobregat el 6 de gener. 

Enmig d’aquesta realitat 
indignant i colpidora, que 
succeeix arreu del país i de 
tot el món, ens trobem amb 
un Tribunal Superior de Jus-
tícia de Catalunya (TSJC) 

Els jutjats de violència masclista 
no es toquen! 

regidora d’acció ambiental, joventut, feminisme i lgtbi del prat

Anna Martín Cuello

que proposa eliminar les 
competències en matèria 
de violència de gènere dels 
jutjats mixtos desplegats 
arreu del territori. La pro-
posta afecta sobretot a la 
Demarcació de Barcelona i 
té un impacte molt gran al 
Baix Llobregat.    

L’excusa de la propos-
ta, que ja havia estat sobre 
la taula el 2016 i que ja va 
ser rebutjada llavors, és 
l’escassa càrrega de treball 
d’alguns d’aquests jutjats. 

Potser la diagnosi que 
hauria de fer el poder judi-
cial és preguntar-se per què 
no totes les dones víctimes 
de violència s’adrecen a les 
institucions judicials. Què 
està fallant perquè cada any 
tinguem desenes de dones 
assassinades per les seves  
parelles, exparelles o pa-
res?  Per què moltes d’elles 
no havien acudit als jutjats? 
Per què no hi confien? En 
definitiva: per què no estem 
protegides les dones? 

Aquestes haurien de ser 
les qüestions que ocupes-
sin el TSJC per combatre 
la xacra social que suposen 
encara avui i aquí les vio-
lències masclistes. Eliminar 
cinc jutjats de violència de 
la comarca és allunyar les 
dones de la justícia, és des-
protegir-nos. És augmentar 
la por i desesperació fent 
fer més desplaçaments. I 
és, per tant, fer-nos més 
vulnerables davant dels 
agressors en un moment en 
què la nostra vida pot estar 
en joc.

Per això, els Ajunta-
ments del Baix i entitats 
ens hem unit. Amb mocions 
aprovades ja a diversos 
consistoris, hem començat 
a alçar la veu contra aques-
ta proposta que atempta 
contra el que reclamen els 
moviments feministes ac-
tuals: més protecció i més 
recursos, perquè ens volem 
iguals, lliures i, sobretot, vi-
ves! III
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LA DOCTORA ENRICA ZOLA | UPC

CONEIXEMENT

Enrica Zola

E
sta primavera, el Ministerio de Ciencia e Innova-
ción ha concedido una ayuda de investigación de 
tres años de duración para un proyecto liderado 
por la Dra. Enrica Zola y el Dr. Israel Martín Es-

calona, profesores de la UPC e investigadores del grupo 
de investigación en Redes de Comunicaciones Celulares 
y Adhoc del Departamento de Ingeniería Telemática de 
la UPC. La investigación del grupo se centra en el ámbi-
to de la planificación de recursos en redes inalámbricas, 
y en el aprovechamiento de los datos disponibles en di-
chas redes para localizar los terminales. 

¿Qué ha motivado esta investigación?
En los últimos años, la sociedad ha ido percibiendo la in-
formación y el acceso a los servicios digitales como algo 
imprescindible y que ha de estar disponible en cualquier 
momento y en cualquier lugar. Actualmente, el abanico 
de dispositivos inalámbricos disponibles para acceder a 
esos servicios digitales (smartphones, tabletas, sensores, 
drones, etc.) así como el conjunto de tecnologías de las 
que pueden hacer uso es muy amplio y variado. ¡Y todo 
apunta a que siga incrementando! 

Según las previsiones de Cisco, se espera que antes 
de 2021 el número de dispositivos móviles crezca hasta 
los 8.300 millones, también impulsado por el creciente 
uso de los dispositivos wearables, como relojes y pulse-
ras inteligentes. Esta previsión de incremento de los dis-
positivos conectados traerá consigo un crecimiento sin 
precedentes del tráfico intercambiado entre los mismos, 
y consecuentemente una mayor utilización general de los 
recursos de la red de telecomunicaciones. 

En este contexto, los servicios de localización se ha-
cen esenciales para garantizar el correcto funcionamiento 
de la red. Por ejemplo, conocer la posición de los dis-
tintos usuarios de la red permite a la misma balancear 
la carga de forma adecuada y optimizar sus recursos, lo 
que se traduce en una mejora de los servicios ofrecidos. 

consumo energético de los dispositi-
vos implicados y maximizar la esca-
labilidad del sistema de localización. 
La optimización coordinada entre 
los diferentes actores supone en este 
escenario un reto importante, puesto 
que los tres objetivos citados suelen 
ir en detrimento el uno del otro. 

El impacto en la sociedad
Por un lado, los beneficios socioeco-
nómicos de la reducción del consu-
mo energético a la hora de obtener y 
distribuir la información de posicio-
namiento son evidentes: menor im-
pacto ambiental, mayor vida de las 
baterías que a su vez llevará a mejor 
disponibilidad de servicios y mayor 
conectividad de la red. Una gestión 
de los recursos de la infraestructura 
de red que sea eficiente y flexible, 
permitiría minimizar el impacto so-
bre el despilfarro energético y sobre 
las emisiones de CO2, problema al 
que la sociedad se muestra especial-
mente sensible hoy en día. 

Por otro lado, la ubicación resulta un conocimiento 
esencial para poder ofrecer determinados servicios, prin-
cipalmente los que están relacionados con el concepto 
de ciudad inteligente. El diseño de nuevos algoritmos de 
localización colaborativos capaces de obtener la posición 
de múltiples dispositivos que se mueven en entornos va-
riados traerá mejoras en servicios como son el cuidado a 
las personas a través de la red, la gestión inteligente de 
la movilidad de personas y vehículos, la generación de 
mapas de relación social y/o económica, etcétera.

Además de constituirse como un proyecto de inves-
tigación con una elevada aplicabilidad en situaciones 
de la vida cotidiana, el liderazgo de Enrica, profesora e 
investigadora de la Escuela de Ingeniería de Telecomu-
nicación y Aeroespacial de Castelldefels (EETAC) visi-
biliza y pone de manifiesto las múltiples posibilidades 
de las mujeres en las carreras científicas y tecnológicas. 
El próximo 11 de febrero, Día Internacional de la Mujer 
y la Niña en la Ciencia, la UPC organizará diferentes 
actividades para contribuir a educar y sensibilizar a la 
sociedad en este ámbito, promoviendo la igualdad y el 
progreso de las mujeres y las niñas en la ciencia. Concre-
tamente en el Campus del Baix Llobregat en Castellde-
fels se celebrará la mesa de debate el 11 de febrero a las 
10h: ¿Qué quieres ser de mayor? Ingeniera.” III

Se espera que 
antes de 2021 

haya 8.300 millones 
de dispositivos móviles

Sin embargo, la ubicación de los dispositivos de la red 
no siempre se puede obtener a través de los mecanismos 
convencionales, como por ejemplo el GPS, que no es 
operativo en interiores; ni tampoco la red está pensada 
para soportar peticiones masivas de posicionamiento de 
un conjunto amplio de dispositivos de forma simultánea, 
situación que se prospecta ser habitual en el futuro. 

Investigar para encontrar nuevas soluciones
El foco de la investigación será por lo tanto sobre los me-
canismos necesarios para la obtención de la ubicación de 
los usuarios de la red, con independencia del entorno en el 
que se están moviendo, y además minimizando el consu-
mo energético del proceso de localización en su conjunto. 
En este contexto, es necesario estudiar nuevas soluciones 
de localización, energéticamente eficientes, capaces de 
satisfacer la creciente necesidad de recursos en la red. 

Será necesario diseñar algoritmos de posicionamiento 
colaborativos para dispositivos móviles, adecuados para 
su uso en ámbitos en los que el GPS no puede ser usado 
(por ejemplo, en interiores de edificios, en cañones urba-
nos, en caso de tener dispositivos con capacidad energé-
tica limitada, etc.), y con un triple objetivo: maximizar la 
calidad del servicio ofrecido a los usuarios, minimizar el 

Profesores de la UPC trabajan para 
optimizar las redes inalámbricas

El proyecto de Enrica Zola e Israel Martín favorecerá la reducción del 
consumo energético y cuenta con la ayuda del Ministerio de Ciencia

El 11 de febrero, Día Internacional de la Mujer y la Niña en la 
Ciencia, la UPC organizará diferentes actividades de sensibilización
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“El Port no vol quedar fora de l’acció 
contra l’emergència climàtica”

La presidenta del Port, Mercè Conesa, aposta 
per la transformació verda de la infraestructura

En 10 anys els molls s’electrificaran i s’estudia 
fer servir combustibles menys contaminants

Lucas Cañete

E
l Port de Barcelona demana a les administra-
cions treballar pel consens. Així ho va exigir la 
seva presidenta, Mercè Conesa, en el marc de 
la Mesa del Cicle d’Infraestructures, organitzat 

per BCN Content Factory amb la col·laboració d’El 
Llobregat, que va tenir lloc a finals del gener al Prat. 
“El Port no vol quedar fora d’aquesta acció proactiva 
amb l’emergència climàtica”, va explicar Conesa, que 
va afegir que des de l’Autoritat Portuària tenen “molt 
clar” que és un moment “d’emergència climàtica” i que 
“volen treballar de la mà dels ajuntaments” perquè les 
infraestructures aportin valor social i mediambiental, a 
més de l’econòmic, va expressar.

Conesa té clar que l’estratègia del Port ha de passar 
per “transformar l’activitat”, donant pas a alternatives 
menys contaminants com el combustible de gas natural 
liquat, menys contaminant, o l’electrificació dels molls. 
“Deixar de fer no és una opció, seria un fracàs”, va dir 
en resposta a les declaracions de la tinent d’alcalde de 
l’Ajuntament de Barcelona, Janet Sanz, que recelava 
dels creuers.

La contaminació del Port
La presidenta del Port va respondre directament a 
l’estudi publicat per l’Ajuntament de Barcelona, que 
assegura que la contaminació que genera l’activitat 
portuària ascendeix a 5,3 milions de tones de CO₂ a 
l’any, xifra molt superior a les 315.000 tones de CO₂ 
anuals que comuniquen des de l’Autoritat Portuària. 
“Som conscients que la nostra activitat contamina. I 
volem actuar, però en aquest territori, on tenim com-
petències”. Segons l’Autoritat Portuària, l’estudi de 
l’Ajuntament afegeix les emissions dels trajectes dels 
vaixells i no solament les produïdes al territori metro-
polità.

“Amb la infraestructura que tenim el desenvolupa-
ment ha de ser sostenible”, va expressar Conesa, que va 
anunciar que l’electrificació dels molls per connectar 
els vaixells durant la seva estada al Port estarà fina-
litzada el 2030. “No som el primer port que ho fa”, va 
recordar la presidenta, i ara estudien el model del port 
de Los Angeles per aplicar-ho en el territori.

Aliances 
A més de Conesa van participar la tinent d’alcaldia del 
Prat, Alba Bou; el president del Cercle, Pere Macias, 

El Cercle d’Infraestructures no es mostra 
partidari d’ampliar la tercera pista del Prat

i el periodista i moderador 
de l’acte, Joan Carles Va-
lero.

Per a Bou, “és un orgull 
tenir una administració 
com el Port”, i va elogiar 
les accions mediambientals 
presses per l’Autoritat Por-
tuària. La tinent d’alcaldia 
també va fer una crida a la 
col·laboració institucional: 
“Les administracions pú-
bliques hem de liderar el canvi i és la nostra obligació 
trobar acords”. Però també és necessari, considera Bou, 
“un pacte d’estat” perquè amb l’emergència climàtica 
“els ajuntaments no podran sols”.

Dins d’aquesta col·laboració entre institucions, 
un punt clau és l’aposta pel ferrocarril, transport vital 
per reduir les emissions de l’activitat portuària. “Som 
el Port que té la quota ferroviària més alta de l’estat 
espanyol”, va destacar Conesa, alhora que demanava 
l’aplicació de la instal·lació del ferrocarril al Port, que 
recollia el Pla Director de 1994 i no s’ha aplicat encara. 

Pere Macias va coincidir en la demanda de consens 
feta per Conesa, i va fer esment al cas de l’Aeroport del 
Prat i el debat per l’ampliació. “Si els anglesos poden 
gestionar els 46 milions de passatges de l’Aeroport de 
Gatwick amb una pista, nosaltres hem de poder gestio-
nar 52,8 milions amb tres pistes”, va explicar. 

Sobre aquest debat, Macias va mostrar-se partidari 
d’unir l’aeroport mitjançant l’alta velocitat amb Giro-
na i també a través de l’estació terminal intermodal de 
Tarragona-Reus, més que no pas fer créixer la tercera 
pista, tal com estaria contemplant AENA. III

MESA DE DEBAT DEL CICLE D’INFRAESTRUCTURES: ‘El Port, infraestructura de sostenibilitat per a les ciutats’

A DALT, PANORÀMICA DEL PORT. A 
LA DRETA, LA TAULA DE DEBAT AMB 
MACIAS, BOU, CONESA I VALERO | LC

MEDI AMBIENT



                           
                           
                           
                           
                                                                                                                                                                              

32 Febrer 2020 - Número 153lll PARLEM-NE

F. J. R. Baena

Q
ue un dels bars més mítics i bohemis de la 
història de la ciutat de Barcelona estigui 
ubicat on és guarda relació amb el Baix Llo-
bregat. De fet, allò que hi havia a l’espai del 

carrer Montsió on Puig i Cadafalch va construir l’edifici 
que allotjaria Els 4 Gats va acabar a la comarca, a Es-
plugues en concret. Ens ho explica Jordi Notó, autor del 
llibre Els 4 Gats. Les set vides d’un local emblemàtic de 
Barcelona, que posa llums i taquígrafs a la història d’un 
bar de llegenda sobre el qual  hi ha creences molt esteses 
que no s’ajusten del tot a la realitat. 

I qui millor que ell, germà d’un dels artífexs de la 
recuperació del local als anys 70, Pere Notó, per explicar 
la història de l’establiment. De fet, en Jordi era qui feia 
els suculents entrepans que apareixen -tot i que de mane-
ra anacrònica, trenta anys enrere- al best-seller de Ruiz 
Zafón L’Ombra del vent. Ho recorda en passar al costat 
d’un petit grup de turistes que escolta les extravagants 
explicacions d’un guia a les portes de l’establiment. “És 
que ja expliquen qualsevol cosa”, bromeja Jordi. 

El convent viatger que vincula el mític 
bar Els 4 Gats amb el Baix Llobregat

ENTREVISTEM JORDI NOTÓ A L’EMBLEMÀTIC BAR ELS 4 GATS, PROTAGONISTA DEL SEU LLIBRE | FJR

El claustre del 
convent de Montsió 

va ser traslladat pedra 
a pedra a Esplugues 

A 
Esplugues hi ha una d’aquelles conjuncions 
de temps i elements històrics poc comunes, 
d’aquelles que escassegen perquè proba-
blement no han estat descobertes encara. 

Amb tot, es pot dir que en aquesta ciutat del Baix hi 
ha un racó que recull part de la història del bar Els 4 
Gats, punt de reunió de la bohème barcelonina de 
principis del segle XX, un monestir d’origen medieval i 
relíquies de la batalla de Lepant (1571) arrabassades 
als turcs. Tot plegat ens ho explica Jordi Notó, autor 
d’un llibre que vol posar llums i taquígrafs sobre la 
història de Els 4 Gats. Notó va viure a Castelldefels 25 
anys, a on va treballar com a corresponsal del Delta 
a Catalunya Ràdio i més tard a Ràdio Castelldefels.

Però, quina relació tenen Els 4 Gats amb Esplugues? 
Per respondre a aquesta pregunta cal fixar-se en el nom 
del carrer on hi és el bar, Montsió. “Fa referència al con-
vent que hi va haver aquí fins a les darreries del segle 
XIX”, relata Notó. Cap a la dècada del 1880, l’església 
i el claustre del convent de les dominiques fundat a mit-
jans del segle XIV van ser traslladats pedra a pedra a la 
Rambla de Catalunya cantonada amb carrer Provença. 
Les turbulències de la Revolució Gloriosa del 1868, que 
van afectar l’edifici, i la voluntat de tirar endavant el pro-
jecte d’obertura de la Via Laietana van provocar aquest 

primer viatge del convent. 
No en seria l’únic, però.

Seixanta anys més tard, 
després de la guerra, el 
claustre va tornar a ser tras-
lladat, de nou pedra a pedra, 
cap a la seva actual ubica-
ció, al carrer Església d’Es-
plugues, darrere de l’Ajun-
tament. Es va realitzar el 
1948 sota la direcció d’Ar-
mand Mas, qui va ser més 
tard arquitecte municipal de 
Castelldefels. Així consta 
a una peça de La Vanguar-
dia del 14 de novembre del 
1950, l’endemà de la be-
nedicció que el bisbe Mo-
drego va fer del convent 
al seu nou emplaçament. 
L’any passat, finalment, les 
religioses que encara hi ro-
manien al convent van ser 
traslladades a un altre lloc.

Els secrets del convent
A la façana visible des del 

claustre llueix l’afegit d’una tribuna amb arcs apunta-
lats de totxo i rajoles de ceràmica. A l’altra façana, la 
que mira cap al carrer Església, destaquen les obertures 
amb formes diverses per tot el mur. Al seu interior hi 
ha encara més sorpreses. I és que el convent custodia 
diverses relíquies de la batalla de Lepant, que va tenir 
lloc a la badia grega del mateix nom el 1571 i que va 
enfrontar una aliança cristiana capitanejada per Joan 
d’Àustria, germà il·legítim del rei Felip II, i a l’imperi 
otomà, que va acabar derrotat. Com a commemoració 
d’aquella contesa, a la qual va perdre la mà Miguel de 
Cervantes, s’hi guarden una pintura de la Verge amb el 
Nen Jesús i una flàmula o bandera allargassada del pal 
de la galera del Gran Turc i quatre estendards.

L’esperit de Els 4 Gats va reviure a Esplugues
Ara bé, la relació d’Esplugues amb Els 4 Gats no es 
queda aquí. Anys més tard, en concret el 1974, i segons 
consta al número del febrer d’aquell any de Crónica de 
la vida de Esplugas, un grup d’intel·lectuals va intentar 
revifar l’esperit d’aquell bar bohemi barceloní. En aque-
lla edició de la revista espluguina es presenta la junta 
gestora del ‘Els Hereus dels 4 Gats’, un grup d’artistes 
i intel·lectuals amb seu a l’antiga avinguda de José An-
tonio que tenien com a objectiu organitzar exposicions 
de ceràmica, pintura o escultura, fer pressió a favor de la 
millora dels equipaments culturals del municipi i, fins i 

JORDI NOTÓ. Escriptor. Autor de ‘Els 4 Gats. Les set vides d’un local emblemàtic de Barcelona’. Va viure i treballar 25 anys a Castelldefels. 

Títol: Els 4 Gats. Les 
set vides d’un local 
emblemàtic 
de Barcelona
Autor: Jordi Notó
Any: 2019
Edita: Viena/
Ajuntament 
de Barcelona
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tot, oferir-se per fer classes de dibuix, fotografia o pin-
tura a les escoles de la ciutat. 

Les set vides del restaurant
El llibre de Notó, tanmateix, va molt més enllà. Fa un 
recorregut en una edició molt cuidada de la història de 
Els 4 Gats i les seves “set vides” o etapes diferents de 
la seva història. Un bar per on noms universals com Pi-
casso, Santiago Rusiñol o Ramon Casas van deixar-se 
caure a cavall entre el segle XIX i el XX, l’etapa més 
esplendorosa d’un establiment que Joan Miró va ajudar 
a rescatar els anys 70, quan un grup d’amics van voler 
retornar-li el seu esperit alternatiu i d’efervescència po-
lítica i artística després de 30 anys tancat. Ara el local és 
una relíquia d’un passat de tertúlies i inquietud cultural 
que, seguint el vent que bufa a Barcelona, és destí de 
desenes de turistes. I és que, com descriu Notó, “Els 4 
Gats sempre ha bategat com Barcelona”. III

El llibre fa una 
repassada de la 

història de Els 4 Gats

Llibre + 6 mesos de 
subscripció gratis a  

la revista El Llobregat 
per 23 €

(despeses d'enviament incloses)
Demana-ho a:  

coordinacion@bcncontentfactory.com
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Si t'estimes el paper... lel lobregat Gener 2019publicació comarcal

n.141
l

www.elllobregat.com

n  V PREMIS EL LLOBREGATVota els teus preferits per 
als sis guardons d’entreels nostres 18 nominats 

a ser ‘profetes’ del Baix
[pàgs. 24-27]

[pàgs. 32, 33 y 34]

Joan Portals: “És cert que hi ha 
hagut una pujada dels delictes, 
però la comarca i l’Hospitalet 
són zones segures”

CUATRO DE NUESTROS EDIFICIOS MÁS EMBLEMÁTICOS CORONAN LA TARTA ELABORADA POR EL MAESTRO PASTELERO JOSÉ DOMINGO (DIVINE’S), EN CONMEMORACIÓN DEL 40 ANIVERSARIO DE LAS PRIMERAS ELECCIONES MUNICIPALES DEMOCRÁTICAS

n xxxxxx

n  CAP DELS MOSSOS AL TERRITORI

2019: Pastel electoral n ¿Crisis de los 40? Avanzamos los pronósticos de un añoque pondrá a prueba a los ayuntamientos  
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lel lobregat Abril 2019publicació comarcal

n.144

l
www.elllobregat.com

n  LAS CHICAS PIDEN PASO

Hablamos con 6 deportistas

de primer nivel de la 

comarca sobre el auge 

del deporte femenino [pág. 47]

[pág. 42]

Shakira acudirá a declarar 

a los juzgados de Esplugues 

en junio por presuntos

delitos fiscales

EN LA FOTOGRAFÍA, UNA DE LAS NAVES DE MERCABARNA EN PLENO BULLICIO MATUTINO | EL LLOBREGAT

n  ‘PASEÍLLO’ MEDIÁTICO EN EL BAIX

Mercabarna, despensa 

del mundo (y del Baix)

Una quinta parte de las frutas y hortalizas 

que se venden en el mercado barcelonés 

se cultivan en la comarca [págs. 6-15] 

04 Abril2019_144.indd   1
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lel lobregat Febrer 2019

publicació comarcal

n.142

l www.elllobregat.com

n  INSPECCIONES CON DRONES

Hacienda detecta 17.000

inmuebles sin declarar en 

el Baix, en su mayoría

piscinas en urbanizaciones

[págs. 4-9 y Editorial]

[pàgs. 26-27]

Robert Casajuana, 

exalcalde del Papiol: “No 

vaig ser mai franquista, 

era un ‘agent doble’”

EL ESTADIO DEL RCD ESPANYOL, INSTITUCIÓN DE LA COMARCA CONTROLADA POR EL EMPRESARIO CHINO CHEN YANSHENG | MONTAJE FOTOGRÁFICO ELABORADO POR ANDRÉS DURÁN

n xxxxxx

n  QUÈ SE N’HA FET DE...

El poder chino
en el Baix

El Llobregat analiza el peso económico, demográfico 

y cultural de la comunidad china en la comarca

[págs. 12-14] 
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lel lobregat Maig 2019
publicació comarcal

n.145l
www.elllobregat.com

n  EL 28-A, MUNICIPIO A MUNICIPIO
Comprueba los resultados de las elecciones generales en los 31 pueblos y ciudades de la comarca [págs. 14-20]

[pág. 47]

Los trabajadores de Seatdemuestran en un estudio que la dieta mediterránea alarga la vida

n  INVESTIGACIÓN PIONERA

Los socialistas mantendrán su feudo local el 26 de mayo

2015
2019
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Otros
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CiU

Cs

PP

CUP

50.548
38.063

29.272

28.576

23.199

9.970

9.136

Otros
40.881

Votos estimados
y porcentajes

29,8%

15,5%
12,5%

11,6%

9%

8,7%

7,1%

3%
2,8%

28,1%

14,7%
13,5%

12,9%

9,5%

9,5%

8,6%

3,1%

Resultados

Encuesta

[págs. 4-13]

nEncuesta 
encargada por 
El Llobregat para 
las elecciones 
municipales del 
26 de mayo
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lel lobregat Juny 2019

publicació comarcal

n.146

l www.elllobregat.com

n  CONOCE A TUS REGIDORES

Repasa los resultados de las 

elecciones municipales en 

los 31 pueblos y ciudades

de la comarca [págs. 20-28]

[págs. 38-39]

La gavanense nos habla de 

su nuevo sencillo 'Tu segunda 

opción' y de su faceta de actriz 

teatral y de doblaje

EN LA IMAGEN, IGLESIA DE LA ANTIGUA COLONIA TEXTIL DE CAN BROS, EN MARTORELL, UNO DE LOS CENTENARES DE ELEMENTOS PATRIMONIALES CATALOGADOS EN LA COMARCA | EL LLOBREGAT

n  ¿QUÉ HA SIDO DE NEREA DE OT?

Salvem les 
‘Nostres Dames’
El Llobregat comprueba 

que mucho de nuestro 

patrimonio está en 

peligro a pesar de 

la ‘protección’ 

oficial
[págs. 6-10] 
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lel lobregat Juliol / Agost 2019publicació comarcal

n.147
l

www.elllobregat.com

n  AZOTE DE LOS ABUSONESDe sufrir ‘bullying’ a combatirlo en TV: hablamos 
con Sergio Medialdea, el primo de Zumosol

[págs. 36-37]

[págs. 6-17]

Kilómetro 0 más allá de 
la comida: Haz de turista 
cerca de casa con nuestro 
especial Estiu al Baix 2019

LAS ALCALDESAS DE BEGUES, CASTELLDEFELS, SANTA COLOMA, PALLEJÀ, ESPLUGUES, L’HOSPITALET, GAVÀ Y SANT BOI SUMAN ESFUERZOS PARA REIVINDICAR EL PAPEL DE LA MUJER EN LA GOBERNANZA MUNICIPAL | BCN CONTENT FACTORY

n  DISFRUTA DEL VERANO

Ellas tienen poder
Reunimos a las alcaldesas de la comarca 

en una instantánea única en Sant Ramon 

[págs. 18-23]

Las mujeres dirigen más de un tercio de 

los consistorios en este nuevo mandato 

07 Juliol2019_147.indd   1
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lel lobregat Setembre 2019

publicació comarcal

n.148

l www.elllobregat.com

n  A FONDO

Publicamos las primeras 

entrevistas a los 9 nuevos 

políticos que han tomado 

el poder en la comarca
[págs. 10-22]

[pág. 42]

Los vecinos de Sant 

Esteve cierran filas 

para proteger a su 

vecina Rosalía

UN GRUPO DE TURISTAS AGUARDA SU AUTOBÚS EN UNA PARADA CERCANA A LA PLAZA EUROPA DE L’HOSPITALET, UN EPICENTRO HOTELERO EN EL TERRITORIO | BCN CONTENT FACTORY

n COMO EN FUENTEOVEJUNA

El Baix, 
resort de 

Barcelona

[págs. 2-5]

La comarca se afianza 

como una destinación 

ideal para alojarse, lejos 

del bullicio de la capital 
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lel lobregat Octubre 2019publicació comarcal

n.149
l

www.elllobregat.com

n  LOS FANTASMAS DEL BAIXLa tecnología no puede con
la tradición: La comarcaconserva leyendas que aún quitan el sueño

[págs. 18-20]

[pàgs. 42-43]

La catedral de Praga tindrà 
un gran orgue fabricat al 
Papiol pel cèlebre mestre 
orguener Gerhard Grenzing

FOTOGRAFÍA REALIZADA ANTE EL AYUNTAMIENTO DE GAVÀ | BCN CONTENT FACTORY

n 5.700 TUBS I 33 TONES DE PES

Los otroshabitantesdel Baix

[págs. 2-8]

La tenencia de mascotas crece a la par 

que los problemas asociados y la oferta de 

servicios para estos animales de compañía
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lel lobregat Novembre 2019

publicació comarcal

n.150

l www.elllobregat.com

n PROFESSORES DE 3 GENERACIONS

Trenta anys transmetent 

passió per l’educació i la 

natura al Prat amb una 

reproducció del Delta
[pàg. 20]

[pàg. 46]

La triatleta santboiana 

i campiona de la prova més 

dura d’Europa reivindica 

les dones esportistes

LAS AGENTES DE LOS CINCO CUERPOS PRESENTES EN EL BAIX LLOBREGAT Y L’HOSPITALET: POLICÍA NACIONAL, GUARDIA CIVIL, GUARDIA MUNICIPAL (EN ESTE CASO, DE CASTELLVÍ), EJÉRCITO Y MOSSOS D’ESQUADRA | BCN CONTENT FACTORY

n ENTREVISTA A JUDITH CORACHAN

Mujeres de armas tomar

Págs. de 8 a 11

Cinco mujeres de fuerzas y cuerpos de seguridad en la comarca 

reflexionan sobre su incorporación a un mundo 

tradicionalmente de hombres

11 Noviembre2019_150.indd   1
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Qui són els que manen al Baix Llobregat i l'Hospitalet

L’enciclopèdia digital  

de la comarca, per:  

Francisco J. Rodríguez 

Carlos Manzano 

Lucas Cañete 

Dayana García 

Carlos Waltemathe 

Ana Basanta 

Andrés Durán

Àngel Marín 

Glòria Escrig  

Joan Carles Valero

Els de dalt del Baix
2019-2023
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EL MONESTIR DE MONTSIÓ ESTÀ 
ACTUALMENT UBICAT AL CARRER 
ESGLÉSIA D’ESPLUGUES, 
AL DARRERE DE L’EDIFICI 
DE L’AJUNTAMENT I A 
PROP DEL MUSEU DE 
CAN TINTURÉ | ARXIU
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Con motivo del Día de Andalucía, analizamos 
la salud del asociacionismo andaluz 

Las entidades son optimistas con respecto
al relevo generacional en sus cúpulas

Francisco J. Rodríguez

F
ueron casi un millón y llegaron en varias oleadas 
a lo largo del siglo XX, sobre todo en los años 60. 
Poblaron e hicieron crecer a ciudades -antiguos 
suburbios- de la posterior Gran Barcelona. Aquí 

se enamoraron y nacieron sus hijos, pese a que muchos 
tuvieron durante años la esperanza de volver a su tierra. 
Arrancados del lugar en el que vieron por primera vez 
la luz del día, echaron raíces en Cataluña. Aprendieron 
la lengua y se la inculcaron a sus hijos, muchos de los 
cuales recibieron de nombre Jordi, en homenaje a la tierra 
que los acogió. Y para sentirse un poco más cerca de su 
tierra, fundaron entidades culturales. 

La huella de los andaluces en Cataluña y en el Baix 
Llobregat es intensa. Y ya no solo por ese casi millón que 
emigraron a tierras catalanas, sino también por el espí-
ritu que han impregnado y las entidades que han funda-
do. Sin embargo, los años pasan y queda la duda de si se 
producirá el relevo entre los que pusieron en marcha el 
movimiento asociativo andaluz en Cataluña y sus hijos 
y nietos. Con motivo de la celebración del 28 de febrero, 
Día de Andalucía, hemos querido hacer una radiografía 
del estado del asociacionismo andaluz en la comarca.

La tarea de seguir adelante
“Los hijos intentan seguir el legado de los padres”, explica 
a El Llobregat David García, vicepresidente de la Casa de 
Sevilla de Sant Boi y presentador del programa Raíces, 
de la radio municipal, una ventana a la música y cultura 
andaluza en Cataluña que emite desde los años 80. García, 

Si se curra, el 
movimiento 

asociativo andaluz 
puede tener futuro

hijo de andaluces, considera que el movimiento “puede te-
ner futuro si se curra”, y pone como ejemplo a su entidad. 
“Casi todos los de la junta somos jóvenes”, afirma. 

Por su parte, Jordi García Jódar, presidente de la 
Federación de Entidades Culturales Andaluzas en 
L’Hospitalet (FECEALH), se muestra “cauto”. “Es más 
difícil, pero los jóvenes sí se van interesando por nues-
tra actividades”, asevera el presidente de la FECEALH, 
que cree que L’Hospitalet “puede sentirse privilegiado de 
tener el movimiento andaluz tan fuerte”. La federación 
hospitalense cuenta actualmente con 18 entidades en ac-
tivo, desde peñas y escuelas flamencas, casas regionales 
o confradías de Semana Santa. 

El vicepresidente de la Casa de Sevilla apunta en este 
sentido que el movimiento andaluz “es muy diverso” y 
que no todo “tira” o seduce de la misma manera. “Las 
escuelas de flamenco y las chirigotas tienen mucho éxito”, 
explica García, en contraposición a cofradías y entidades 
relacionadas con el culto o la Semana Santa, cuya vertien-
te religiosa en ocasiones, advierte, las 
hace menos atractivas para los jóvenes. 

Sea como sea, sostiene que “hay mu-
chos seguidores de la marca Andalucía”, 
cosa que valora como un activo a favor 
del relevo generacional del movimiento. 
“De pequeño tus padres te llevaban a 
las actividades de las entidades, y ahora 
eres tú el que llevas a los tuyos”, argu-
menta el también presentador de Raíces.

El factor Canal Sur
Otra de las maneras con las que las co-

munidades andaluzas en el exterior se han podido sentir 
más cerca de casa ha sido a través de Canal Sur. No es 
extraño que este canal fuera el primero que emitiera por 
satélite de manera regular y fuera de las fronteras blanqui-
verdes. Arrancó las emisiones un 28 de febrero de 1996, 
después de que la Junta de Andalucía oyese las peticiones 
de miles de andaluces en Cataluña que querían ver la tele-
visión andaluza. “Se trata de un acto de agradecimiento a 
los andaluces que tuvieron que emigrar”, expresó el con-
sejero de cultura de la Junta por aquel entonces, José Ma-
ría Martín. De hecho, muchos han crecido con la estampa 
de decenas de antenas apuntando al sur en los terrados de 
cientos de bloques de pisos del área metropolitana.

García Jódar cree que el acuerdo para que Canal Sur 
llegase a Cataluña “fue una gran revolución”, puesto que 
los andaluces “se veían más cerca del pueblo”. Muchas 
entidades andaluzas, de hecho, se conectaron a Canal Sur 
para que sus socios se reuniesen en las sedes y supiesen 
qué estaba pasando al sur de Despeñaperros. García, por 
su parte, destaca que se sienten “respaldados” por la ca-
dena pública andaluza, que suele venir a cubrir algunos 
actos de las grandes federaciones andaluzas. 

Los actos para el 28F
La comarca, por su parte, se volverá a vestir de verde y 
blanco este mes, con motivo del Día de Andalucía, el 28 
de febrero. La Farga de L’Hospitalet acogerá una gran 
celebración el fin de semana del 15 y 16, con misa ro-
ciera, ofrenda floral y festival musical con La Húngara o 
Demarco Flamenco, entre otros. 

Por su parte, el monolito en Cornellà -cerca del mer-
cado de San Ildefonso- dedicado al considerado padre de 
la patria andaluza, Blas Infante, volverá a acoger la ofren-
da floral con motivo del Día de Andalucía, mientras que 
la Casa de Sevilla de Sant Boi prepara una programación 
para el día 1 de marzo en la plaza Teresa Valls i Diví, con 
misa rociera, flamenco y degustación de migas. 

Por otro lado, el toque literario al 28F se lo volverá a 
dar el Centro Cultural Blas Infante de Cornellà, con su ya 
tradicional concurso de poesía. III

La huellaLa huella
andaluza andaluza 
se resistese resiste
a perecera perecer

FOTOGRAFÍA DE UNO DE LOS ACTOS CON MOTIVO DEL 28 DE FEBRERO, DÍA DE ANDALUCÍA, QUE ORGANIZÓ EN 2019 LA CASA DE SEVILLA DE SANT BOI | CEDIDA

INTERIOR DE LA SEDE DEL CENTRO CULTURAL BLAS INFANTE DE CORNELLÀ | ARCHIVO
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Que ens deixin tranquils 
i mirin cap a un altre lloc

periodista

Marga Solé

E
l Baix Llobregat sempre ha estat una comarca amable 
amb el seu entorn i en la convivència entre els ciuta-
dans i ciutadanes, però des de fa uns dies hi ha males-
tar en alguns municipis del Baix Llobregat per diverses 

raons i l’aeroport n’és una d’elles. És una zona molt atapeïda 
territorialment i agredida per les grans infraestructures, on des 
de fa molts anys s’han fet grans esforços per poder integrar la 
qualitat de vida amb l’existència dels grans serveis com port, 
aeroport, ferrocarril, etc. El Prat conviu i gaudeix amb l’entorn 
de la llacuna de la Ricarda, els aiguamolls, la pineda, la platja 
i la flora i la fauna.

Doncs sembla que tot i els grans esforços els pratencs no 
podem estar tranquils perquè AENA ja torna a parlar d’am-
pliar l’aeroport obviant la situació d’emergència climàtica ac-
tual. Ara es tracta d’allargar la tercera pista de l’aeroport el 
que comportaria la destrucció dels espais naturals del Delta 
i, també la intranquil·litat dels veïns de Gavà i Castelldefels 
perquè amb tota probabilitat els avions tornarien a sobrevolar 
per damunt dels seus caps.

Però no acaben aquí les agressions. La sala de govern del 
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya vol eliminar alguns 
jutjats de violència locals i agrupar-los en d’altres comarcals. Si 
això és produeix, nou jutjats, entre ells el del Prat, Esplugues, 
Martorell i Sant Boi, seran suprimits. Aquest tema ha provocat 
un gran malestar als ajuntaments i també a les entitats de do-
nes, ja que en pocs dies de diferència hi han hagut assassinats 

masclistes al Prat, a Esplugues i recentment a Mataró. No en-
tenc la poca sensibilitat del TSJC en aquest tema, perquè hom 
coneix el que costa convèncer a una dona, que és objecte de 
maltractaments, perquè vagi al jutjat a denunciar. Doncs si els 
afegim més dificultats i a més a més s’han de desplaçar a un 
altre municipi ben segur que moltes de les conductes i delictes 
per violència masclista quedaran impunes.

Per acabar-ho d’adobar també han generat inquietud les 
paraules de la presidenta de la comunitat de Madrid, Isabel 
Díaz Ayuso, oferint aquesta ciutat per acollir el Mobile World 
Congress que fa anys se celebra al polígon Granvia de l’Hos-

pitalet. En aquest tema cal demanar una mica de sensatesa 
a ciutadans, taxistes i responsables d’altres serveis perquè 
de vegades, les amenaces de vagues, boicots i aldarulls als 
carrers i al transport serveixen per donar idees a altres indrets 
que acollirien amb entusiasme aquests esdeveniments que, 
no oblidem proporcionen economia i bona imatge a l’Hospi-
talet, Barcelona, Catalunya i Espanya.

Sembla que tot plegat de moment són projectes, però no 
podem abaixar la guàrdia ni fer un pas enrere ni renunciar a 
tot el que s’ha aconseguit durant molts anys de lluites veïnals 
i institucionals en aquest territori. III

TRIBUNA
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F. J. R. 

A
dmite que no sabía que estaba escribiendo una 
novela, o que al menos no tenía esa intención, 
hasta que no llevó 150 páginas redactadas. La 
idea fue tomando forma a medida que iba escri-

biendo párrafos sueltos. Párrafos que se convirtieron en 
páginas. Una tras otra, elaboradas en momentos sueltos 
del día y en otros robados al sueño, el gavanense Juan 
Carlos Iglesias, responsable del Grup Iglesias -que cuenta 
en su haber con restaurantes como Rías de Galicia, Casa 
de Tapas Cañota o Espai Kru y que está asociado con los 
hermanos Ferran y Albert Adrià- fue tejiendo, sin saber-
lo, su primera novela, De lobos y corderos, que acaba de 
salir a la venta editada por Edhasa.

Es difícil encasillar en un género concreto a este De 
lobos y corderos, un gastro thriller con un sinfín de per-
sonajes reales e inventados, escenarios y enredos diversos 
que, con el hilo conductor de un cocinero que entra en pri-
sión, hace un viaje de lo más estrambótico y descabellado 
por diferentes épocas históricas hasta retorcer la realidad 
y llevarla a los confines de lo delirante. Todo un canto a 
la libertad creativa del que Iglesias se siente orgulloso. De 
hecho, ha sido esta espontaneidad la que le ha permitido 
tirar adelante con el proyecto. Eso, y el humor que destila 
la obra de cabo a rabo, desde la misma página de agradeci-
mientos. “En el humor está la expresión de la inteligencia, 
y además hace que le quites pretenciosidad a la novela”, 
asegura Iglesias, que reconoce que en el momento en que 
supo que tenía una novela entre las manos la cosa cambió. 
Y es que todas las historias que había ido escribiendo te-
nían que encajar. “Era más libre y feliz cuando no tenía un 
plan que cuando tuve que ensamblar la historia”, recuerda. 

Las mil y una páginas
Todo comenzó con párrafos sueltos que se convirtieron 
en páginas. Escritos espontáneos, improvisados, que 
Iglesias le pasaba a su mujer para que le diese su opinión. 
“Las dos primeras páginas las ensalzó”, recuerda el autor, 

‘De lobos y corderos’: un delirante 
gastro thriller con aroma terapéutico

El humor 
hace que

le quites pretenciosidad 
a la novela

CULTURA

JUAN CARLOS IGLESIAS. De Gavà. Autor de ‘De lobos y corderos’. Toda una vida dedicada a la restauración. Socio de los hermanos Adrià.

Título: De lobos 
y corderos
Autor: Juan Carlos 
Iglesias
Año: 2020
Edita: Edhasa

LA FICHA

que a partir de aquí, y al igual que la Serezade de Las 
Mil y una noches con el sultán Shahriar -aunque sin ries-
go de perder la cabeza decapitado-, Iglesias fue pasando 
páginas y más páginas a su mujer, la cual las recibía en-
cantada. Las escribía de noche, el momento del día en 
que Serezade narraba sus cuentos, aunque en su caso no 
para conseguir llegar vivo al alba, sino más bien como 
remedio o terapia al insomnio producido por el estrés que 
lo acuciaba. “Ha sido el flotador que me ha ayudado a no 
hudirme”, reconoce Iglesias. 

Noches en vela que ha aprovechado para dar luz a 
una obra de medio millar de pági-
nas en las que se cocinan atroces 
y disparatados asesinatos, intrigas 
políticas de primer nivel y amo-
ríos apasionados. Una manera, 
explica el autor, de hacer terapia y 
desahogarse; una venganza litera-
ria por lo que considera “falta de 
empatía” y “podedumbre moral” 
de la sociedad de hoy en día, con 
un apoteósico final en el que no 
queda pie con bola. “Ha sido una 
forma de cargarme a gente sin te-
ner que pagar por ello”, bromea.

 Más allá de las bromas y el humor absurdo que pue-
blan los capítulos del libro, Iglesias avisa que la historia 
“no es sencilla”, por lo que aconseja “dejarse llevar para 
que todo acabe encajando de manera natural”. 

Una expresión íntima
Acostumbrado a proyectos corales y de equipo, muy pro-
pios de los negocios que regenta, Iglesias afronta la pu-
blicación de este De lobos y corderos como un proyecto 
personal en el que tanto las críticas como las alabanzas 
recaerán sobre su persona. Esto le añade un plus de com-

plejidad y presión, aunque ase-
gura que no le importa que haya 
lectores picajosos que señalen la 
irrealidad de muchas de las esce-
nas que narra en el libro, como 
un baile de máscaras entre dicta-
dores o el hallazgo de un prostí-
bulo romano bajo una cárcel. Al 
fin y al cabo, esta novela ha sido, 
según reconoce, “un acto de su-
pervivencia” y una expresión de 
su yo más profundo, que ha aflo-
rado en estas páginas. “El libro 
eres tú”, le resume su mujer. III

IGLESIAS VISITA LA SEDE DE EL LLOBREGAT LA MISMA SEMANA EN QUE SALE A LA VENTA SU NOVELA | EL LLOBREGAT
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Cartas desde Krypton:
Vida más allá de Batman

periodista y escritor

David Aliaga

C
omo lector de có-
mics, uno suele 
comenzar leyen-
do los que están 

de moda en ese momento 
o los que tiene por casa. 
En mi caso, recuerdo un 
puñado de Súper Humor 
de mi padre, con historie-
tas de Mortadelo y Filemón, 
Carpanta…, y comprar gra-
pas de La Patrulla X en el 
quiosco de avenida Fabre-
gada con Prat de la Riba, en 
L’Hospitalet. La irrupción de 
los superhéroes de Marvel y 
DC en las salas de cine han 
densificado su presencia en 
las librerías (cada vez menos 
en los quioscos) y me atre-
vería a decir que tres cuar-
tas partes de los títulos que 
se vendan en nuestro país 
deben de ser de una de las 
dos majors. Parece que sólo 
se publiquen cómics de Los 
Vengadores, Spiderman y 
Batman.

Es lógico. Además de 
haber sabido crear iconos 
pop globales, tanto Marvel 
como DC han contado en 
las últimas décadas con los 
mejores escritores e ilus-
tradores del medio. Si uno 
intenta una lista de los me-
jores diez cómics de los últi-
mos cincuenta años, apare-
cerán alguna de las historias 
de Frank Miller en Batman, 

o de Chris Claremont en 
Uncanny X-Men. Pero el có-
mic, ni siquiera el cómic de 
superhéroes, no termina en 
esas dos editoriales.

Resulta estimulante 
sumergirse en propuestas 
menos conocidas en nues-
tro país, como el universo 
superheroico de la edito-
rial Valiant o el maravilloso 
trabajo de arqueología del 
tebeo que está llevando a 
cabo Dolmen, con su co-
lección de tiras de prensa. 
Mandrake el mago o Phan-
tom, títulos popularísimos 
en Estados Unidos y poco 
consumidos aquí, son la 
semilla de la que surgieron 
posteriormente los héroes 
que llevamos estampados 
en las camisetas.

La editorial balear lleva 
ya algún tiempo recupe-

rando estas obras para los 
lectores interesados en co-
nocer las raíces del géne-
ro de la mano de un sabio 
como Rafael Marín. Quizá 
algo tópicas en sus temas y 
con planteamientos narrati-
vos que ahora nos resultan 
previsibles, poseen un en-
canto innegable. Mandrake 
el mago, a cuya lectura me 
he entregado recientemen-
te, me ha transportado a 
ese tiempo en el que uno 
descubre las novelas de 
Verne, en las que no dejan 
de pasar cosas, en las que 
un bien puro y sin amba-
ges lucha denodadamente 
por imponerse al mal en un 
combate trepidante. Pero la 
obra de Lee Falk es también 
es historia del arte y crónica 
política y social del siglo pa-
sado. Léanla. III

Vaselina
iberista

col·laborador i llicenciat en geografia i història
Lluís Mª Estruch

A
l haber nuevo gobier-
no con difícil apoyatu-
ra y tarea mayúscula, 
surgen de nuevo 

entre intelectuales y políticos 
las posibles soluciones que 
se reducen a recentralizar 
funciones estatales -la opo-
sición-, o a relajarlas según la 
última tesis gubernamental.

Y entre los últimos se 
sueñan sin concretar mucho, 
salvo entre los independen-
tistas, las posibilidades de 
reiniciar un sueño federal o 
confederal que incluyera a 
todas las naciones reales 
o culturales de la península 
ibérica. Concepto geográfico 
éste aún indiscutido, -desde 
la Hispania romana hasta la 
separación de Portugal  en 
1640- existe una raya invi-
sible pero real entre las dos 
naciones con un destino co-
mún sí, pero que los errores 
de mal gobierno y recelos 
elitistas lusos conllevaron a la 
separación definitiva; aprove-
chando la guerra de los ‘Se-
gadors’ en Cataluña, que Oli-
vares torpe no supo resolver 
en ninguno de los dos casos.  
El virrey de Melo en su libro 
(1645) lo relata bien desde un 
punto de vista objetivo como 
hispano-luso. Un Portugal 
separado y una Cataluña 
unida a Francia (1640-1652): 
este fue el triste balance de 

mantener principios sin re-
cursos y sin la necesaria fine-
za diplomática en los grandes 
momentos históricos.

Desde Unamuno, Sara-
mago, Torga, hasta Maragall 
y Cucurull su estudioso sepa-
ratista del PSAN, Pi i Margall, 
y los periodistas Gaziel, Pla, 
Juliana y tantos otros, nadie 
niega el principio de utilidad 
conveniente de estrechar 
lazos entre los dos países. 
Hasta en el colmo optimista 
existen quienes barruntan 
con una fórmula amplia de fe-
deral conllevanza; la supera-
ción de anacronismos territo-
riales: la colonia de Gibraltar y 
el Coprincipado de Andorra. 
Todo muy lógico y en línea 
con las directrices de la UE. 
Relajar las fronteras y las go-

bernanzas propias 
en favor de los 
Estados Unidos 
de Europa: capital 
Bruselas. Por ello 
no es de extrañar 
que en los tiem-
pos de tribulación 
territorial, muchos 
recomienden el 
iberismo como un 
superior marco de 
relación territorial 
coordinada, pero 
flexible. Hasta en 
sondeos -la unión 
entre los dos paí-

ses- es popular ¿Por qué 
no?. Bancos, energía y has-
ta un Corte Inglés en Lisboa 
marcan ya un camino integra-
dor. La Iª República lo intentó 
pero se disgregó, la II Repú-
blica fracasó y ahora de nue-
vo con la monarquía reinstau-
rada, se discute. En Portugal 
son república, sin guerra civil 
y sin colonias, tienen un fun-
cional gobierno socialista  
–sin separatistas-. ¿Son és-
tas las diferencias para la in-
tegración ibérica? Ah, y todos 
loan la cortesía lusa como 
una necesaria vaselina en el 
contacto social, muy en falta 
entre los políticos españoles. 
Acabo con Lobo Antunes, 
escritor y psiquiatra:

“Toda la península debe-
ría ser el mismo país”. III 
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Debats filosòfics: l’Holocaust

La criminal indústria de la mort dels 
nazis ocupa el cicle de trobades del gener

Jaume Grau

“E
s hombre qui-
en mata, es 
hombre quien 
comete o sufre 

injusticias; no es hombre 
quien, perdido todo recato, 
comparte la cama con un 
cadáver. Quien ha espera-
do que su vecino terminase 
de morir para quitarle un 
cuarto de pan, está, aunque 
sin culpa suya, más lejos 
del hombre pensante que el 
más zafio pigmeo y el sádi-
co más atroz”. Primo Levi, 
Si esto es un hombre.

El 27 de gener és el 
Dia Internacional de Com-
memoració en Memòria 

UN MOMENT DEL DEBAT FILOSÒFIC | JOANA RODRÍGUEZ

de les Víctimes de l’Holo-
caust. Aquest any 2020 fa 
exactament 75 anys que 
va ser alliberat el camp 
d’Auschwitz-Birkenau. En 
el bloc nº 4 figura la frase 
del filòsof Jorge Ruiz de 
Santayana: “Quien olvida 
su historia está condenado 
a repetirla”. És bo que, de 
tant en tant, recordem la 
nostra història per no caure 
de nou en els errors passats.

Ara es tracta de man-
tenir viva la memòria col-
lectiva d’uns fets horribles 
que van succeir fa 80 anys, 
perquè s’estan morint 
els últims supervivents 
d’aquell crim terrible con-
tra la humanitat, i perquè 
torna a ser actual i quotidià 

CULTURA

un llenguatge que crèiem 
que només tornaria a repe-
tir-se per ser objecte d’estu-
di en actes com aquest. Ara 
tenim el deure de recuperar 
la llengua i els mots -cor-
romputs de manera tèrbola 
amb la finalitat de diferen-
ciar els humans en races i 
categories més o menys 
humanes-, perquè, si no ho 

fem, pel simple fet de ser 
diferents, malalts o pobres, 
podem córrer perill. La 
carn humana és barata, des 
del punt de vista del poder, 
i cada dia queden menys 
testimonis vius d’aquella 
massacre industrialitzada. 

Llenguatge esbiaixat
Tenim molts exemples de 
l’ús esbiaixat dels mots. És 
impossible justificar l’ani-
hilació d’un ésser humà, 
però el que resta fora de 
tota comprensió és la sis-
tematització de la destruc-
ció humana, fins a arribar 
a crear una indústria de la 
mort de persones de to-
tes les edats i condicions. 
Costa de creure, i repugna 
tractar d’entendre el meca-
nisme, industrialment efici-
ent, administrativament ex-
peditiu, que va dur a assolir 
aquest objectiu, a partir de 
la prèvia destrucció de la 
humanitat de la persona, de 
la cosificació instrumental 
d’un ésser humà. Aquí és 
on resulta indispensable 
la utilització ben dirigida 
del llenguatge, construït 
per forjar una nova reali-
tat. Victor Klemperer ens 
diu: “Pero el lenguaje no 
sólo crea y piensa por mí, 
sino que guía a la vez mis 
emociones, dirige mi per-
sonalidad psíquica, tanto 
más cuanto mayores son la 
naturalidad y la inconsci-
encia con que me entrego 

a él. ¿Y si la lengua culta 
se ha formado a partir de 
elementos tóxicos o se ha 
convertido en portadora de 
sustancias tóxicas? Las pa-
labras pueden actuar como 
dosis ínfimas de arsénico: 
uno las traga sin darse 
cuenta, parecen no surtir 
efecto alguno, y al cabo 
de un tiempo se produce el 
efecto tóxico”. La lengua 
del Tercer Reich. Minús-
cula, 2001. Aquest llen-
guatge que capil·larment 
va impregnar la societat i 
les ments dels alemanys 
durant molts anys, fins i 
tot després de la finalitza-
ció del conflicte bèl·lic, és 
el que va motivar a Ador-
no a sentenciar: “Després 
d’Auschwitz, escriure poe-
sia és un acte de barbàrie”. 
Però no tothom hi estava 
d’acord; Celan i els escrip-
tors del Grup 47 -Heinrich 
Böll, Günter Grass, Inge-
borg Bachmann, etc- ho 
van demostrar escrivint en 
alemany després.

Arnau Pons, poeta i 
traductor; mallorquí que 
viu i treballa a Barcelona, 
ens ha presentat Reixes 
de llengua, LaBreu Edici-
ons, 2019, el poemari de 
Paul Celan traduït per ell 
de l’alemany, la llengua 
impregnada d’elements 
tòxics per Goebbels i els 
seus camarades. Celan va 
néixer el 23 de noviembre 
de 1920 a Czernowitz, en 

un territori on les fronteres 
canviaven després de cada 
confllicte bèl·lic, i mai 
no va renunciar a la seva 
llengua materna, fins i tot 
tractant-se de la dels bot-
xins dels seus pares. Pons 
ens explica:  “Després de la 
guerra venen els que gesti-
onen l’oblit. Hi ha dos si-
lencis: el dels vius i el dels 
morts; Celan ha d’escriure 
enmig d’aquests silencis”.
El trabajo de desciframi-
ento permite la posterior 
determinación de ciertos 
hilos de sentido que atra-
viesan la obra de Celan y 
entre los cuales Pons iden-
tifica, como cuestión cru-
cial, “la resemantización 
de la lengua alemana”. 
-ressenya d’Andreas Ilg de 
la conferència Celan, lector 
de Freud, d’Arnau Pons, a 
l’Institut del Camp Freudià 
de Barcelona-.

Hay poemas suyos 
(Celan) en los que Moisés 
es el poeta dirigiendo a 
una multitud de muertos 
a través del desierto de la 
lengua alemana. Es una 
forma de liberación de la 
esclavitud impuesta por el 
olvido o por la usurpación 
cultural. Su fe está puesta 
exclusivamente en la poe-
sía que él escribe. 

Para no caer en una 
desvirtuación o en una 
apropiación indebida, 
hay que interesarse por el 
hombre que él fue (...) pero 
también, fundamentalmen-
te, por el idioma, por la 
lengua que fue capaz de 
crear. Celan quiso analizar 
lo poético y lo cultural bus-
cando todo lo que hay en 
ellos de cómplice, todo lo 
que en ellos ha conducido 
a los campos de extermi-
nio. Lo teológico no esca-
pa a esta lectura implaca-
ble, puesto que sostiene las 
mentalidades. Arnau Pons, 
entrevista a El Cuaderno, 
maig 2017. III
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La AEEPP prepara un año intenso 
con motivo de su 20 aniversario

La Asociación Española de Editoriales de Publicaciones Periódicas, 
de cuya junta es miembro El Llobregat, nació en enero del año 2000

El calendario conmemorativo culminará con un acto 
central sobre el que la entidad informará próximamente

MÈDIA

Redacción

L
a Asociación Española de Editoriales de Publi-
caciones Periódicas (AEEPP) se prepara para un 
año lleno de actividades con motivo de su vi-
gésimo aniversario. La entidad es hoy la mayor 

asociación de editores de prensa por número de aso-
ciados que hay en España. Cuenta actualmente como 
socios con unas 160 empresas que editan en torno a un 
millar de cabeceras impresas y otras tantas cabeceras 
digitales, entre las que se encuentra esta publicación. 
Además, El Llobregat forma parte de la junta directiva 
de la asociación.

Por todo ello, la entidad prepara un 2020 con un 
programa de actividades de celebración que ya arrancó 
con la audiencia que la reina Letizia hizo a miembros 
de la junta directiva en junio del año pasado, y que cul-
minará en un acto central del que se informará en bre-
ve, explican desde la entidad.

Actividad de la asociación
La AEEPP celebra anualmente dos eventos de gran im-
pacto en el sector: el Congreso Nacional de Editores y 
los Premios Anuales Empresariales. Es la única asocia-
ción de prensa que forma parte de las grandes confede-
raciones empresariales nacionales -CEOE y Cepyme-, 
y una de las más activas en el ámbito internacional, en 
el que ha sido una de las fundadoras de la European 
lnnovative Media Publishers. Entre los asociados de 
AEEPP no sólo se encuentran algunos de los medios 
más difundidos y leídos sino también muchos de los 
más innovadores del sector.

La aventura de esta entidad arrancó el 20 de enero 
del año 2000, con una asamblea general constituyente 
que congregó a un grupo de editores en el Hotel Cuzco 
de Madrid. Se culminaba así un proceso iniciado va-
rios años atrás por un reducido grupo de empresarios 
editores que querían crear una institución que les repre-
sentara y velara por los intereses del sector de prensa 
periódica.

Miguel Haro fue elegido en aquella asamblea para 
presidir la entidad, cargo que ocupó hasta 2004, en que 
fue elegido Arsenio Escolar, que sigue al frente de la 

entidad tras cuatro legislaturas. Haro fue presidente de 
honor de la asociación hasta el mes de julio de 2018, 
cuando falleció.

La AEEPP es también la asociación más heterogénea 
y la que mejor representa la edición de prensa en España, 
ya que cuenta con editores de distintas periodicidades, 
tipos de contenidos y modelos económicos. De publi-
caciones gratuitas y de pago, de periodicidad diaria, se-
manal, quincenal, mensual o trimestral, de información 
general o de información sectorial o especializada, y en 
soportes impresos o en formato electrónico. III

AUDIENCIA DE LA REINA LETICIA A MIEMBROS DE LA AEEPP EN JUNIO DEL AÑO PASADO | CASA REAL
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Com es viu l’amor al Baix? 
Les nostres celebritats responen

Preguntem a diverses personalitats de 
la comarca sobre Sant Valentí i l’amor

Redacció

F
ebrer és el mes de la disbauxa carnavalera, però 
també de l’amor. Almenys, per a una part dels nos-
tres veïns que celebren Sant Valentí el 14 de febrer. 
Una jornada titllada per molts com a comercial i 

buida de sentit, però que segueix arrossegant milers de 
parelles que busquen passar una nit o cap de setmana es-

pecial. Nosaltres hem preguntat a diverses personalitats 
del Baix Llobregat i l’Hospitalet com celebren, si és que 
ho fan, aquesta data tan assenyalada en el calendari. 

Bojos d’amor
I és que no tan sols Carnestoltes està lligat a les bogeries. 
Quines bogeries has fet per amor? Hem preguntat a les ce-
lebritats comarcals. De respostes n’hi ha per triar i reme-
nar. “Sóc alcaldessa per amor a la meva ciutat”, reconeix 
Lluïsa Moret, batllessa de Sant Boi. “Casar-me”, respon el 
periodista d’ABC i editor executiu d’aquesta publicació, 
Juan Carlos Valero. Un company de professió i escriptor, 
Jesús Vila, assegura que n’ha fet de “totes”, mentre que 
la presentadora Ares Teixidó, lleidatana i castelldefelenca 
d’adopció, respon, crípticament i apassionada, que “cre-
uar mig món per dir-li a algú que l’estimaré sempre”. 

Teixidó, a banda, afegeix que amor no significa re-
nunciar a res. “De ser així, no és amor, és una altra cosa, 
molt tòxica”, argumenta. Genoveva Català, presidenta del 
Centre d’Estudis Comarcals, coincideix completament 
amb Teixidó i reconeix que no li agraden les renúncies. 
Lidia Muñoz, alcaldessa de Sant Feliu, considera també 
que l’amor no ha de suposar renúncies. “L’amor no ha de 
restar, ha de sumar”, assevera. 

I a on han demostrat el seu amor els nostres famosos? 
En aquest punt, en general prefereixen el litoral, la platja, 
el mar. Teixidó fa pàtria de Castelldefels i assegura que 
la ciutat del Delta és “sens dubte” l’indret més especial 
on ha viscut l’amor. Davant del mar, un espai especial 
que desperta les nostres passions i sentiments més purs i 
que, per a Moret, és també el lloc perfecte per gaudir de 
la companyia de l’ésser estimat. Tanmateix, s’està de dir 
quina platja tria. Segurament que es refereix a alguna del 
Baix Llobregat. Català afegeix, tanmateix, que “no hi ha 
indrets únics per viure l’amor” i que ella, personalment, 
n’ha viscut a molts llocs. Valero, per la seva banda, creu 
que qualsevol lloc des del qual es puguin contemplar les 
meravelloses Llàgrimes de Sant Llorenç d’agost n’és un 
de bo per gaudir de l’amor. Vila reconeix que en té de llocs 
d’aquest tipus, però es nega a ubicar-los. “Si, home, per-
què me’l copiï algú!”. La seducció, aquella arma que s’ha 
de guardar a pany i forrellat de les mirades alienes. 

Sant Valentí o Sant Jordi?
I què celebren més els nostres famosos? Sant Valentí o 
Sant Jordi, la diada de l’amor i la cultura a Catalunya? 
Vila és cautelós i sosté que l’amor se celebra cada dia, com 
Valero, però reconeix que Sant Valentí té “més pedegree” 
que Sant Jordi en termes d’amor. Muñoz va en aquesta lí-
nia i diu que l’amor “es viu arreu i cada dia”, excepte el de 
Sant Valentí, que pel que diu no celebra, en favor de Sant 
Jordi, així com Moret, que fa pàtria i tria la festa nacional.

Si vols llegir les respostes completes de les persona-
litats comarcals que s’han atrevit a respondre el nostre 
qüestionari, visita el nostre web elllobregat.com. III
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El casament dels teus somnis
La Masia d’Esplugues va reobrir les portes a 
l’octubre del 2018 sota el paraigua de Cal Blay

L’establiment té la capacitat d’acollir tant 
les cerimònies com els banquets nupcials

La versatilitat de l’espai permet 
planificar les bodes fins a l’últim detall

Redacció

A
ïllar-se en un racó amb tradició i història per viu-
re el dia més feliç de la teva vida. A grans trets, 
aquesta és la proposta de La Masia d’Esplugues, 
un recinte amb dècades d’història que va reobrir 

les seves portes l’octubre del 2018 sota el paraigua del 
grup Cal Blay. Es tracta d’un espai íntim i amb caràcter, 
ubicat a l’entrada de Barcelona que ha esdevingut referent 
en la celebració de casaments. 

Cerimònia i banquet en un sol indret
La masia té la capacitat d’allotjar banquets i casaments. 
Per tant, els nuvis i els seus convidats només hauran d’ar-
ribar a La Masia d’Esplugues per viure l’esdeveniment 
sencer, atès que al seu interior es podrà celebrar tant la 
cerimònia civil com el sopar o dinar posterior. 

El pati interior del recinte, aïllat del món, és un oasi 
en calma en el qual oficiar un casament civil amb família 
i amics. Es tracta d’un espai diàfan i acollidor perquè els 
dos contraents es donin el “sí, vull” que els converteixi en 
matrimoni, tot plegat envoltats dels seus éssers estimats 
i natura. 

I seguint parlant de natura, els convidats poden gaudir 
de la terrassa interior de La Masia d’Esplugues. Es tracta 
d’un espai construït a sobre d’una antiga vinya i pineda 
dels anys 30 del segle passat, i que ofereix una magnífica 
terrassa que conserva encara els pins d’aquell antic bosc.  
Un cop fet el brindis i després d’haver obert boca, la ceri-
mònia segueix als salons del restaurant. 

Versatilitat
La Masia d’Esplugues disposa de diversos salons versà-
tils, de diferents capacitats, ideals per a casaments de fins 
a 500 convidats. La Pedrera és la sala més petita, ideal 
per a cerimònies que busquen intimitat i recolliment, amb 
un màxim de 70 convidats. Montjuïc és la sala més gran  
i dedicada a les bodes amb més convidats que, a més, 
pot ampliar-se abraçant l’espai annex de la sala Tibida-
bo, creant així un immens i elegant espai de celebració. 
Aquesta última, a més, s’erigeix com un espai polivalent 

que tant pot allotjar un banquet com una 
zona de chill out per conversar tranquil-
lament. 

Un espai íntim per als nuvis
Per altra banda, La Masia d’Esplugues 
ofereix la possibilitat de fer servir la 
Wedding Room, una habitació especial 
per als nuvis. En especial per a la núvia, a 
la qual se li ofereix un espai personal per 
preparar-se amb tranquil·litat, una íntima 
estança a resguard de mirades indiscretes 
però, alhora, integrada a la finca, entre la 
terrassa i els salons. 

Tradició rere els fogons
La Masia d’Esplugues ofereix una cuina 
construïda amb ingredients locals i en la 
qual la tradició i la passió per la feina ben 
feta es col·loquen darrere els fogons. Tot 
plegat perquè els nuvis i els seus éssers 
estimats passin un dia inoblidable en un 
indret inoblidable i únic. III

LA TERRASSA (A DALT) CONSERVA PINS DE L’ANTIGA 
PINEDA. A LA DRETA, A DALT, HI HA EL JARDÍ PER 
CELEBRAR EL CASAMENT. A SOTA, DETALL D’UN 

DELS SALONS DEL RESTAURANT | ME 

La Masia 
d’Esplugues ofereix 

una cuina construïda 
amb ingredients locals



                           
                           
                           
                           
                                                                                                                                                                              

42 Febrer 2020 - Número 153lll

Redacció

C
arnestoltes és la transgressió convertida en tra-
dició. Aquesta és potser una de les millors i més 
acurades definicions que s’han fet de la festa 
més boja de l’any, que anima a sortir al carrer i 

deixar-se emportar pel ritme durant el febrer, un d’aquells 
mesos de l’any enmig del no-res i que més d’un el des-
criuria com ‘ni chicha ni limoná’.

Aquesta última dita és obra de la casa, però la defini-
ció que obre aquest article és de Genoveva Català, presi-
denta del Centre d’Estudis Comarcals (CECBLLOB), que 
juntament amb altres personalitats s’ha prestat a participar 
en aquesta peça esbojarrada. Cal dir, però, que els parti-
cipants han tingut molta cura a l’hora de respondre a les 
preguntes que els hem plantejat. La primera fa referència 
a l’esperit de Carnestoltes en si mateix, les bogeries. En 
aquest sentit, els nostres famosos han explicat experiènci-
es d’allò més diverses. Destaca la de l’actual alcaldessa de 
Sant Feliu, Lídia Muñoz, que reconeix haver sortit a tallar 
carreteres. No, no es refereix a l’octubre passat, després 
de la sentència del procés, sinó a fa prop de dues dècades, 
durant la segona intervenció nord-americana a l’Iraq. En 
aquella ocasió, recorda, va col·laborar a tallar l’AP-7 a 
Bellaterra. “Impressiona”. I tant, que deu impressionar.

Una col·lega de professió, l’alcaldessa de Sant Boi 

Dedicaria una 
xirigota als alcaldes 

amb majoria absoluta 
al territori Llobregat

Lluïsa Moret, assegura, sorneguera, que allò més boig 
que ha fet a la seva vida ha estat dedicar-se a la política. I 
és que les professions i la feina, tot i el seu caràcter seriós 
i repetitiu, donen peu a respostes esbojarrades. “El més 
boig que he fet mai és fer-me periodista, en comptes de 
pianista en una casa de barrets”, bromeja Juan Carlos Va-
lero, periodista i editor executiu d’aquesta capçalera.

N’hi ha d’altres, com la que aporta la presentadora 
lleidatana i filla adoptiva de Castelldefels, Ares Teixidó, 
de més sentides. “El més boig i alhora més gratificant 
que he fet mai és crear un projecte dedicat a la malaltia 
crònica que em van diagnosticar fa tot just un any, la di-
abetis tipus 1”, respon Teixidó, que amb aquesta lloable 
iniciativa, Sweet Warrior, vol visibilitzar les persones que 
pateixen aquesta afecció que obliga a injectar-se insulina 
diàriament per sempre. 

També hem preguntat els famosos sobre quines seran 

les disfresses que triaran aquest Carnestoltes. Aquí hi ha 
respostes de tots els colors, des dels que s’han mullat i 
respost des del cor -o des de la ironia més absoluta- fins 
a aquells que no ho tenen del tot clar. Moret ha triat Frida 
Kahlo, “un referent de l’empoderament de les dones”. En 
aquesta línia s’han manifestat Teixidó i Muñoz, que esco-
llirien disfressar-se de dones valentes i lluitadores. Muñoz 
va un pèl més enllà i proposa Clara Campoamor, defen-
sora del sufragi per a les dones de principis del segle XX.

Per la seva banda, Valero diu que li agradaria vestir-se 
d’Spiderman, ja que considera que “un gran poder com-
porta una gran responsabilitat”, mentre que el periodista 
Jesús Vila, que diu que segueix sent marxista, tria a qual-
sevol personatge dels germans Marx. 

A qui li dedicaries una xirigota?
Si parlem de Carnestoltes hem de parlar de xirigotes, que 
tot i que és una tradició gaditana, cada cop té més presèn-
cia al Baix Llobregat [veure pàgina següent]. Els nostres 
participants han aprofitat aquest article per confessar a qui 
li dedicarien una d’aquestes jocoses composicions. “Se la 
mereix el president Torra, tot i que també la dedicaria al 
senyor Puigdemont i li ensenyaria a tocar la guitarra”, et-
ziba Vila. Seguint amb polítics, Muñoz li dedicaria a un 
company de partit, Pablo Iglesias, mentre que Valero ho 
faria als “alcaldes i alcaldesses que tenen majoria absolu-
ta, perquè tenen -diu- ‘vacances’ de 4 anys”. Si voleu lle-
gir les entrevistes senceres, entreu a elllobregat.com. III

La comarca La comarca 
es disfressaes disfressa

D’ESQUERRA A DRETA: L’ALCALDESSA DE SANT FELIU, LÍDIA MUÑOZ, CARACTERITZADA DE CLARA CAMPOAMOR, DE QUI DIU QUE ES DISFRESSARIA; AL CENTRE, JESÚS VILA FENT DE GROUCHO, AL COSTAT DE L’ALCALDESSA DE SANT BOI LLUÏSA 
MORET, QUE OPTA PER FRIDA KAHLO. TOT PLEGAT, OBSERVAT PER UN PAGÈS DEL PARC AGRARI QUE S’HO MIRA ENTRE ENCURIOSIT I PERPLEX, AL COSTAT DE JUAN CARLOS VALERO, FENT D’SPIDERMAN | ELABORACIÓ PRÒPIA
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El Baix Llobregat canta 
en el Carnaval de Cádiz

La comparsa El Botas, formada por gaditanos  
e hijos de andaluces, ensaya en Cornellà

La agrupación actuó el pasado 20 de 
enero en las preliminares del Teatro Falla 

Carlos Manzano

A
ndalucía vuelve al corazón del Baix Llobregat. 
Por tercer año consecutivo, gaditanos, andalu-
ces y descendientes de inmigrantes impulsan 
una comparsa ‘made in’ Cornellà. La agrupa-

ción dirigida por Juan Carlos Cruz, gaditano residente en 
L’Hospitalet, compite por segunda vez en los Carnavales 
de Cádiz. El pasado 20 de enero actuaron con la comparsa 
El Botas en las preliminares en el Teatro Falla de la tacita 
de plata, con una gran acogida entre el público. Fue la 
primera vez en la historia que una comparsa de Barcelona 
abría el concurso en el Falla. “Para un gaditano es casi una 
forma de vida”, asegura Cruz respecto a estas fiestas que 
concluirán a finales de febrero, para el fin de semana del 
Día de Andalucía, el día 28 [ver página 34].

La Peña Flamenca los Aficionados de Cornellà es el 
epicentro de los ensayos en los que se crea esta magia tan 
única del Falla. La primera planta del edificio acoge entre 
tres y cuatro días por semana a los cantantes carnavaleros 
venidos de toda Cataluña. Unos lo tienen cerca, como el 
concejal de Cs de Sant Joan Despí, José Luís Cerro, e in-
cluso Juan Carlos Cruz, de L’Hospitalet, así como algunos 
residentes en Viladecans o Barcelona. Pero otros tardan 
casi cuatro horas en llegar a Cornellà para ensayar apenas 
un par de horas: uno de los integrantes baja entre tres y 
cuatro días a la semana desde Girona para cantar El Botas.

Gaditanismo llobregatense
Más allá de la competición en el Teatro Falla de Cádiz, 
el carnaval se vive en la calle. Por ello, muchos son los 
integrantes de El Botas que bajarán a la tacita de plata 
para cantar el 23 y 24 de febrero por sus calles y avenidas. 
Las comparsas, además, empiezan a arraigarse en el Baix 
Llobregat. Como ya sucedió en el año anterior, la agrupa-
ción espera poder actuar en diferentes municipios como 
Cornellà o L’Hospitalet tras la fiesta grande de Cádiz.

Cruz destaca una de las actuaciones de 2019 que le 

“Fui la primera mujer 
que escribió para 

un grupo de hombres”, 
recuerda Morón

gustaría repetir, en el Centro Fe-
derica Montseny de Viladecans. 
“Hace un año fuimos a un centro 
de mayores, y fue una cosa muy 
bonita porque eran muchos an-
daluces y estuvimos cantando un 
rato y compartimos la mañana con 
ellos”, recuerda el gaditano hospi-
talense. No todo fue alegría en este 
caso, algunas eran historias “muy 
duras”, pero Cruz asegura que “fue 
algo muy bonito” y esperan poder 
repetirlo este 2020.

La primera autora mujer
Los primaveras, la comparsa con la que compitieron en 
el Carnaval de Cádiz el año pasado, fue escrita por una 
hospitalense, Débora Morón. Era la primera vez que una 
mujer escribía la letra de una comparsa para hombres, 
aunque ella no lo sabía. “Nos llamó un periodista de 
Cádiz asegurando que era la primera mujer que escri-
bía para un grupo de hombres”, explica Morón, quien se 
mostró sorprendida en un primer momento. 

La compositora cree, sin embargo, que “esto no de-
bería de ser noticia” porque ambos sexos están igual de 
capacitados para escribir para una comparsa o una chi-
rigota e insta a que “se animen más mujeres” a hacer lo 

mismo. Este año, también es la autora de la comparsa El 
Botas, junto a Cruz.

Alrededor de 20 personas cantan la obra de Morón y 
Cruz. Esperan poder llegar a la final, aunque, mientras tan-
to, siguen ensayando en la Peña Flamenca de Cornellà con 
el corazón puesto en Andalucía. Cantan lo que les duele, 
que es haberse tenido que ir de su tierra y todo lo que han 
vivido en Cataluña. La crítica tan propia del Carnaval de 
Cádiz inunda un año más el Baix más andaluz. III

LOS INTEGRANTES DE LA COMPARSA ‘EL BOTAS’, ENSAYAN EN EL 
LOCAL DE LA PEÑA FLAMENCA ‘LOS AFICIONADOS’ DE CORNELLÀ. 

ABAJO, UNA IMAGEN DE SU ACTUACIÓN EN EL TEATRO FALLA EN 
ENERO | EL LLOBREGAT Y CEDIDA
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#ThoEstasPerdent o com fomentar 
l’esport femení als mitjans

Redacció

E
l Consell de l’Audiovisual de Catalunya (CAC), 
en col·laboració amb la Secretaria General de 
l’Esport i de l’Activitat Física (SGEAF), l’Ins-
titut Català de les Dones (ICD) i la Corporació 

Catalana de Mitjans Audiovisuals (CCMA), impulsa la 
campanya #ThoEstasPerdent amb l’objectiu de fomen-
tar l’esport femení en els mitjans de comunicació.

L’objectiu de la campanya és promoure una presèn-
cia més gran de les dones esportistes als mitjans, con-
tribuint així a avançar a cap a la plena igualtat, trencar 
estereotips socials i mediàtics respecte de l’esport fe-
mení i posicionar-lo com un contingut d’interès i capaç 
d’atraure grans audiències. També pretén consolidar en 
l’audiència -especialment en infants i adolescents- re-
ferents de l’esport femení, ja que massa sovint només 
tenen com a referents esportistes masculins.

La campanya #ThoEstasPerdent té el lema “Si no 
veus esport femení, t’estàs perdent la meitat de l’es-
pectacle”. La iniciativa consta de diverses peces audi-
ovisuals que han protagonitzat cinc esportistes d’elit: 
la medallista olímpica de natació Mireia Belmonte, la 
multicampiona del món de motociclisme Laia Sanz, 
la subcampiona de la Champions League femenina de 
futbol, Alexia Putellas, la tricampiona d’Europa i sub-
campiona olímpica de bàsquet Laia Palau i la campiona 
europea sub-20 d’heptatló i rècord del món de pentatló 
i heptatló sub-18, Maria Vicente. Tot el material au-
diovisual i gràfic de la campanya està allotjat al web  
www.thoestasperdent.cat.

Esportistes de primer nivell
En els anuncis, les cinc esportistes acompanyen el mis-
satge de la campanya amb el gest de tapar-se la meitat 
de la cara com a símbol que no veure esport femení su-

La campanya està impulsada pel CAC, la Generalitat i la CCMA, i 
vol avançar cap a la plena igualtat i consolidar referents femenins 

LA PRESENTACIÓ DE LA CAMPANYA VA TENIR LLOC A LA PEDRERA DE BARCELONA | PEP HERRERO

Els anuncis estan protagonitzats per Mireia Belmonte, 
Laia Sanz, Alexia Putellas, Laia Palau i Maria Vicente

* AQUESTA PÀGINA HA ESTAT ELABORADA 
EN COL·LABORACIÓ AMB LA SECRETARIA 

GENERAL DE L’ESPORT I DE L’ACTIVITAT FÍSICA

posa perdre’s la meitat de l’espectacle. Les institucions 
promotores de la campanya han contactat amb clubs, 
federacions i esportistes, tant masculins com femenins, 
per llançar-los un challenge perquè contribueixin a di-
fondre aquest gest com una manera de donar suport  i 
d’adherir-se a la campanya.

“Potència en l’esport femení”
La campanya #ThoEstasPerdent va ser presentada en 
un acte que va comptar amb el president del Consell de 
l’Audiovisual de Catalunya (CAC), Roger Loppacher, 
la vicepresidenta i presidenta en funcions de la Cor-
poració Catalana de Mitjans Audiovisuals (CCMA), 
Núria Llorach, el secretari general de l’Esport i de 
l’Activitat Física, Gerard Figueras, i la presidenta de 
l’Institut Català de les Dones, Laura Martínez. L’acte 
es va celebrar a La Pedrera, a Barcelona, i va comptar 
amb la presència d’esportistes d’elit, responsables de 
federacions esportistes, de clubs i de mitjans de comu-
nicació.

El secretari general de l’Esport i de l’Activitat Fí-
sica, Gerard Figueras, va dir que “Catalunya és una 

potència esportiva, no només en esport masculí, sinó 
també en el femení, que se situa als llocs capdavanters 
en els rànquings internacionals de diferents disciplines. 
Figueras va afegir: “Aquesta campanya vol ser un al-
taveu perquè prenguem consciència del potencial del 
nostre esport femení i que és un espectacle de primer 
nivell que hem de seguir amb la mateixa atenció que 
seguim el masculí a través dels mitjans de comunica-
ció. També ens ha de servir per posicionar-nos en l’àm-
bit internacional com un país referent en l’equiparació 
mediàtica de l’esport femení i el masculí”.

D’altra banda, 86 mitjans de comunicació, entre els 
quals hi ha les principals televisions, ràdios, agències 
de notícies i premsa generalista i esportiva, s’han adhe-
rit al document “Compromís dels mitjans per impulsar 
l’esport femení”. III

Si no veus esport 
femení, t’estàs 

perdent la meitat de 
l’espectacle
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“He estat podòleg a l’Hospitalet 60 
anys; aleshores no n’hi havia cap”

FRANCESC FARRERAS. Hospitalenc. 82 anys. Pioner de la podologia a l’Hospitalet.

F. J. R. Baena

L
a salut dels peus sovint no es té gaire en comp-
te. Quin consell em donaria?
El calçat és fonamental. Ha de reunir unes carac-
terístiques concretes, com ara un bon contrafort 

al darrere i una sola que transpiri. 
És pitjor el calçat actual que el del passat?
El calçat ha millorat molt, perquè reuneix aquestes ca-
racterístiques. Tanmateix, cal explicar a la gent que ha 
de tenir cura amb el tipus de material. 
Ha canviat molt la professió en els últims anys?
Abans als ‘experts’ en els peus se’ls hi deia callistes. 
Eren practicants que es dedicaven a treure les durícies i 
tallar les ungles. 
Ara tot això ja és història.
Per sort. Els podòlegs poden fer cirurgies menors i la 
professió s’ha ampliat cap al camp de l’ortopèdia i la 
silicona clínica. 
Però suposo que els galindons o juanetes segueixen 
sent un dels problemes estrella.
De fet, vaig estar en el grup pioner que va introduir a 
Espanya la cirurgia MIS (Minimal Incision Surgery, en 

T
é l’honor de ser el primer podòleg 
que hi va haver, amb títol oficial, a 
l’Hospitalet. Seixanta anys de carrera 
i milers de pacients més tard, Fran-

cesc Farreras fa balanç de la seva trajectòria 
en la primera entrevista de la sèrie ‘Llobrega-
tins’, que vol destacar els veïns i veïnes que 
fan bategar el territori Llobregat amb el seu 
pols i la seva feina. Ara fa dos anys que es va 
jubilar i la seva filla Marta ha agafat el relleu 
del seu pare a la consulta del carrer Església. 
Farreras ha estat president de l’Associació 
Catalana de Podòlegs, especialista al Clínic 
i a la Corachan, fundador de l’escola de po-
dòlegs de Bellvitge i un dels artífexs perquè 
la podologia comptés amb un títol universitari 
que els permetés passar de ser simples ca-
llistes a professionals dels peus.

les seves sigles en anglès). Vam apren-
dre a Philadelphia (EUA) una tècnica 
que permet curar el galindó amb una 
operació ambulatòria consistent en una 
incisió d’un centímetre. Però vam tenir 
problemes. 
Quins?
Això va posar molt en alerta els trauma-
tòlegs, que se’ns van tirar a sobre perquè 
ens consideraven uns usurpadors.
Han rebut per totes bandes...
Els podòlegs hauríem d’estar més orga-
nitzats, com els dentistes. Hi ha intrusis-
me, per una banda, de perruqueries que 
s’atreveixen a tractar problemes als peus  
per als quals no estan autoritzades, men-
tre que encara hi ha metges recelosos de 
nosaltres o que fan diagnòstics falsos i 
no envien la gent al podòleg. I també, a 
l’hora de posar preus, caldria pactar unes 
tarifes mínimes per fer valdre la profes-
sió i que la respecti tothom, perquè al-
guns podòlegs rebenten preus i fan mal. 
He estat podòleg a l’Hospitalet durant 60 
anys, i aleshores no n’hi havia cap.
Va ser-ne el primer. Deu haver-ne vist 
de molt grosses en aquests anys...
Em va venir una nena de 17 anys d’una 

família del Centre amb el peu molt inflat i símptomes de 
gangrena. Ella em va dir que una callista aficionada de 
l’època va intentar treure-li una berruga de la planta del 
peu com si fos una durícia. A més, ella era diabètica i no 
ho sabia ningú. Va estar a punt de perdre el peu.
Els peus són una part del cos que fa vergonya a mol-
ta gent i són font de nombroses anècdotes escatològi-
ques també. Se n’ha trobat alguna? 
Al Clínic, mentre donava classe, li vaig dir a una noia, 
que tenia un problema en un peu, que es descalcés l’al-
tre per comparar. I em va dir que no venia preparada. Es 
veu que només s’havia rentat un peu! També hi ha gent 
gran que costa que es descalcin i que, quan ho fan, es 
posen colònia als peus. Hi estem acostumats!
En 60 anys de trajectòria ha hagut d’haver visitat 
alguna personalitat de la ciutat...
Sí. He visitat l’exalcalde Vicenç Capdevila i també l’ex-
ministre Cruz Martínez Esteruelas, fill de l’Hospitalet i 
responsable d’Educació entre 1974 i 1975. Cada vegada 
que venia de Madrid em venia a la consulta.
I a Barcelona?
He visitat la dona de l’exalcalde Porcioles i a la del 
comte de Godó. És una professió que he fet amb devo-
ció i interès, molt a gust. Però és clar, ja n’hi havia prou 
després de 60 anys de dedicació. III 

LA LLUITA PER FER-SE VALDRE

FARRERAS A LA CONSULTA ON HA TREBALLAT ELS ÚLTIMS 40 ANYS | FJR



                           
                           
                           
                           
                                                                                                                                                                              

46 Febrer 2020 - Número 153lll

Joan Carles Valero
periodista y profesor

L’Hospitalet va a ser este mes, durante la 
celebración del Mobile World Congress, una 
zona neutral en la guerra que libran EEUU y 
China por el control de la tecnología 5G que 
va a transformar todavía más el mundo. Una 
posición geoestratégica que apuntala la gran 
oportunidad de convertir nuestro territorio 

metropolitano en una especie de Davos di-
gital para lograr la plena humanización de la 
tecnología. Una humanización que Cornellà 
ya explora, por ejemplo, en identificar y com-
batir la solitud. Una soledad y aislamiento so-
cial que no se limita a los más mayores y que 
muchos jóvenes también padecen.

Combatir la soledad en la era de las multitudes

V
ivimos en una nueva lógica de acumula-
ción, nuevos mecanismos de mercado, 
donde la intimidad queda abolida. Ahora 
está en boga la “extimidad”, una vida sin 

privacidad porque ése ha sido el precio a pagar 
por unos servicios digitales “gratis”. Así piensa 
Shoshana Zuboff, la economista que ha acuñado el 
concepto de capitalismo de vigilancia. Otro eco-
nomista español, el catedrático Enrique Muñoz, lo 
denomina argocapitalismo, en el que se espera que 
cedamos nuestra autoridad, relajarnos de nuestras 
preocupaciones, seguir la corriente y someternos a 
una inteligencia superior. Si el capitalismo indus-
trial ha destruido el planeta, el argocapitalismo o 
capitalismo de vigilancia, que acumula y explota 
nuestros datos, está destruyendo la naturaleza hu-
mana porque los algoritmos son capaces de antici-
par nuestros deseos y emociones.

Algunos tecnólogos del MIT, como Zuboff, 
apelan a los ciudadanos, periodistas, académicos 
y cargos electos indignados, pero especialmente 
a los jóvenes, a decir: ¡Basta ya de regalar a las 
multinacionales digitales nuestros datos! Nosotros 
también podemos ser los protagonistas de acon-
tecimientos grandes y hermosos que reclamen el 
futuro digital como el hogar de la humanidad. Una 
humanidad que debemos recuperar en el mundo de las multitudes, tanto urbanas 
como de las redes sociales.

Eliminar las redes sociales
Tecnólogos como Jaron Lanier, alegan diez razones para eliminar tus redes sociales 
ahora mismo: porque estás perdiendo tu libre albedrío; porque renunciar a ellas es 
la manera más precisa de oponerse a la locura de nuestros tiempos; porque te están 
convirtiendo en un capullo, están debilitando la verdad, están haciendo que lo que 
dices no importe, están destruyendo tu capacidad de empatía, te están haciendo in-
feliz, no quieren que tengas dignidad económica, están haciendo que la política sea 
imposible y porque, en definitiva, odian tu alma. Los dueños de las redes sociales 
solo quieren que las utilices de forma intensiva para regalarles tus datos.

Tenemos que cambiar el modelo actual del capitalismo de vigilancia que acu-
mula todo sobre nosotros para que la economía se basa solo en manipular personas. 
Debemos establecer algún mecanismo que permita regular, evitar la concentración 
de poder alrededor de quienes controlan los equipos de computación más podero-
sos, porque internet, tal y como lo conocemos hoy, se basa en la manipulación y la 
modificación de las conductas sobre la base de las emociones.

Capital del humanismo tecnológico
Y en esta tesitura, siendo l’Hospitalet sede del Mobile World Congress, el área 
metropolitana barcelonesa aspira a convertirse en un foro global donde se estudien 
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y se ensayen los derechos de la ciudadanía en cues-
tiones sobre la privacidad de datos, los límites a las 
grandes corporaciones tecnológicas, la robótica, la 
computación cuántica o el desarrollo de la inteligencia 
artificial. El ecosistema digital, político, económico 
y cultural de nuestra metrópoli, y la neutralidad tec-
nológica europea, supone una oportunidad para hacer 
posible que Barcelona se convierta en la capital global 
del humanismo tecnológico.

Un humanismo que en Cornellà se ha convertido 
en el epicentro del actual mandato municipal, según 
ha explicado su alcalde, Antoni Balmón. Un huma-
nismo centrado en combatir el problema social y de 
salud pública que comporta la soledad. Además de 
afectar el bienestar psicológico de las personas, la so-
litud se asocia con niveles de salud más bajos y un 
riesgo más elevado de mortalidad. De ahí que además 
de “naturalizar” la ciudad, Balmón apueste ahora por 
hacerla más humana, con medidas a favor del silencio 
urbano y la identificación de la solitud entre mayores 
y jóvenes.

En opinión del alcalde, “la sociedad causa cosas 
muy positivas y también negativas que nadie identifi-
ca”. Dentro de las posibilidades de Cornellà, “quere-
mos hablar de esto a través de un proyecto que identi-
fique los vecinos que padecen la soledad y cómo poder 

actuar a favor de la gente que se siente sola”. Un colectivo que no solo es de gente 
mayor, ya que Balmón habla de “recuperar actividades destinadas a la gente joven, 
a orientarla en todos los sentidos ante las dificultades para poder hablar, encontrar 
un espacio de reflexión y de contraste para mejorar su situación en un periodo de sus 
vidas en el que se encuentran en un cruce y no saben adónde dirigirse”.

Soledad emocional, peor que la física
Tanto la dimensión subjetiva de la soledad (sentirse solo) como la exclusión de las 
relaciones sociales (aislamiento social), que se agrava con la presencia de tecnolo-
gía, son circunstancias que afectan a numerosas personas adultas y, sobre todo, a 
los hombres mayores de 65 años, hasta el punto de que la combinación de la sole-
dad emocional y el riesgo de aislamiento social (falta de amigos) afecta al 43,6% 
de la población mayor, según un estudio de “la Caixa”. 

Pero la soledad emocional también medra entre los jóvenes que, por ejemplo, 
no obtienen likes a sus vidas. A pesar de seguir a montones de personas, estos jó-
venes viven aislados, perdidos en el proceloso océano de las redes sociales. Ante 
ambas situaciones, la de los mayores como la de los jóvenes desorientados, hay 
que desplegar prevención e intervención para evitar las consecuencias negativas, 
que van más allá del ámbito psicológico y tienen también implicaciones sociales y 
de salud pública. 

Hay gente que viviendo sola no siente la solitud, pero viven peor quienes estan-
do acompañados se sienten solos. III

ANTONIO BALMÓN, ALCALDE DE CORNELLÀ, SE HA PROPUESTO HUMANIZAR SU 
CIUDAD COMBATIENDO LA SOLEDAD, NO SOLO DE LOS MAYORES, SINO TAMBIÉN DE 
LOS JÓVENES QUE SE SIENTEN SOLOS EN MEDIO DE LA MULTITUD QUE HABITA LAS 
REDES SOCIALES
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E
s donava per evident que a una societat desenvolupada com la nostra, més aviat 
rica si la comparem amb les d’altres continents pobres, les emergències havien 
de servir per prevenir, per induir-nos a ser més prudents, no pas per patir anti-
cipadament, que és el que ens passa. El patiment és genèric perquè els carrers 

col·lapsats de vehicles en dies de pluja i vent no se’ls estalvia ningú, els talls en els siste-
mes de transport resulten gairebé inevitables i algunes desgràcies esporàdiques en béns 
materials són més aviat corrents. Ja no cal parlar d’aquells ciutadans que viuen a prop de 
rieres o al mig dels pobles de muntanya, o els que treballen a la terra o al mar o els que 
disposen de comerços o segones residències a primera línia de platja. Sovint cal tancar 
escoles, els bombers no donen abast i els funcionaris i les autoritats municipals treballen 
extra. Els dies de la DANA són dies per no sortir del llit, dies per estar Disposats A No 
Aparèixer enlloc, no sigui cas que el tràfec quotidià ens converteixi en víctimes.

No hauria de ser així, lògicament. Ens avisen per estar vigilants, no pas per estar 
temerosos. Però resulta altament inevitable. El mar s’endú les platges, trenca els pas-
seigs marítims, anega les planes de costa (els deltes, especialment); la pluja omple els 
embassaments, les ribes dels rius i els camps de l’entorn, trenca canonades i depura-
dores i s’emporta vehicles, destrueix carreteres i ponts i vies del tren i el vent aixeca 
taulades, arrenca parets i tira arbres. Tot plegat semblaria que resulta una maledicció de 
la natura que cal acceptar beatíficament. Ens avisen justament perquè no hi siguem a 
prop dels rius, ni de la costa, ni a llocs on poden caure els arbres, fenòmens clarament 
naturals que porten una dinàmica pròpia difícil de preveure amb exactitud, malgrat que 
fins i tot es poden calcular matemàticament i amb estris de tecnologia avançada, les 
crescudes de les capçaleres dels rius, l’aigua que cal dessembassar, l’alçada de les ones 
i les ratxes de vent.

Doncs bé, si només calgués estar pendents d’aquestes coses inevitables, les DANAS 
serien una curiosa eventualitat, no l’anunci aclaparador de la desgràcia que està a punt 
d’arribar. La diferència entre l’eventualitat i la desgràcia es troba justament en l’absèn-
cia absoluta de previsió per part d’aquells que tenen l’obligació —per això cobren, i 
molt!— de fer-nos la vida més fàcil: les administracions i les empreses de serveis. En 
darrer terme, els poders públics, perquè són els poders públics representatius aquells 

La DANA, un càstig a la ciutadania
Jesús Vila

periodista y escritor

que estan legitimats per convertir les empreses de serveis en servidores dels seus clients. 
Cosa que no passa.

La darrera DANA ha deixat a la comarca en aquests dies molta gent sense electri-
citat, sense telèfons (ni fixes ni mòbils en molts llocs), sense fibra òptica i internet i per 
tant sense llum, sense calefacció ni aigua calenta en ple hivern, sense possibilitats de fer 
servir refrigeradors i neveres i amb dificultats en alguns casos en el subministrament de 
l’aigua potable. Hi ha municipis on les xarxes d’infraestructures són tercermundistes, 
començant per les de serveis (aigua, llum, gas, telèfon), però també quant a les carrete-
res, els trens, els camins i els canals. Entre les empreses de serveis i les administracions 
municipals i supramunicipals converteixen les DANAS en càstigs a la ciutadania. 

La responsabilitat de les administracions
Les ones que hem patit aquests dies malmeten sens dubte platges i passeigs, esculleres 
i infraestructures marítimes, però són les administracions les que han permès en molts 
casos ports que no s’havien d’haver construït mai i que perjudiquen els corrents i les pèr-
dues de sorra, ampliacions fora de mida (el port i el desviament del Llobregat provoquen 
repercussions sobre els corrents marítims) i construccions en zones inundables. A molts 
municipis de muntanya de la comarca, la caiguda d’arbres sobre carrers i carreteres han 
estat aquests dies aclaparadors. A Torrelles, per exemple, un municipi que només té dues 
sortides per carretera, una d’elles va haver de tancar-se durant gairebé un dia sencer per 
la caiguda de desenes d’arbres que feia anys se sabia que caurien algun dia per l’acció 
del vent. En aquest mateix municipi —i és només un exemple— hi ha encara carrers 
de les urbanitzacions sense llum i malgrat que les administracions han tallat desenes 
d’arbres que continuaven amenaçant zones habitades i de trànsit, encara hi ha desenes 
de pins perillosos en el terme municipal.

El Llobregat ha agafat aquests dies el color que la Trinca va fer famós i amb un ca-
bal extraordinari. Tan extraordinari que va anegar camps i espais al delta i a Sant Joan 
Despí, per exemple. I malgrat que no va ploure com a les comarques gironines, es va 
haver de dessembassar l’aigua del pantà de La Baells, justament en el pitjor moment. 
Tal com es va fer de malament amb els de Sau i Susqueda. Qui decideix al respecte és 
l’ACA i li han  plogut les crítiques. No s’entendria per què van trigar tant a desaiguar —

justificant que no es pot llençar l’aigua dels embassaments perquè després 
ens fa falta— si no hagués transcendit que per dessembassar s’ha de mirar 
de no perjudicar les elèctriques que fabriquen energia hidroelèctrica en els 
mateixos embassaments. Per cert, a preus astronòmics com és ben palès.

La manca de previsió i la deixadesa la comparteixen des de fa massa 
anys, en aquesta comarca i arreu, les empreses de serveis i les adminis-
tracions municipals, però especialment les supramunicipals, la Diputació i 
l’AMB (i l’ACA), que sota l’empenta dels ajuntaments hauria de tenir cura 
de dues coses: que les empreses donin el servei pel qual paguem els ciuta-
dans i que les xarxes siguin de qualitat i no saltin amb la primera DANA 
que apareix. Això vol dir defensar el ciutadà i fer gestió: invertir bé i fixar 
prioritats.

Pel que fa als Ajuntaments no és acceptable la manca de previsió i en-
cara menys acceptable la desídia. Especialment en alguns municipis petits 
que, emparant-se en la manca absoluta de recursos —cosa certa—, aban-
donen la ciutadania respectiva a la seva dissort, cada vegada que la natura 
s’emprenya. Doncs A No Acceptar-ho... III

V ALERO & V ILA 

Cada vegada que els serveis d’emergència 
avisen de l’aproximació d’una gota freda  
—ara en diuen DANA, una depressió aïllada 
en nivells alts de l’atmosfera—, els soferts 
ciutadans d’aquest país, i ara especialment 
de la nostra comarca, comencen a notar 
gotes fredes que li brollen del front i li cauen 

suaument per les galtes perquè saben que 
algun patiment s’apropa sense remissió. 
Les conseqüències dels sotracs naturals 
devien ser molt semblants al segle XIX per 
exemple, només que aleshores disposaven 
de menys béns, eren bastants menys i les 
Administracions no eren tan poderoses.
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